
Szelektív és zöldhulladék 
szállítási időpontok  
naptára a jövő  
esztendőre.

A pandémiás időszakban 
fényből épült adventi 
hangulat az Árpád  
térre.

A terelővágány építésével 
megkezdődött a Bánhida 
és Sárberek közötti 
vasúti aluljáró  
beruházása. 23-24.14-15.9.

A város karácsonyfája alsógallai,  
a Ronyecz család ajánlotta fel  
és egy darus emelte ki az udvarból,  
majd állította fel az Árpád tér 
közepén a 12 méter magas fenyőt.
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Az egyéni képviselők körzeti fejlesztési keretére 79 millió Ft-ot csoportosítottak át októberben,  4-5 
ezt az összeget a következő évben tudják majd felhasználni helyi beruházásokra.  
A városrészenkénti fejlesztésekről szól összeállításunk. 

Megújult és folyamatosan bővül Tatabánya Megyei Jogú Város honlapja és mobil applikációja.  8 
Egy korszerű webhely a hivatali, önkormányzati tájékoztatásokon felül városkommunikációs  
feladatokat is teljesít.

Több olyan programmal is készül a könyvtár, amely újdonságot jelent az olvasók számára.  10-11 
Miközben minden könyv a helyére kerül, az adventi estéken az intézmény munkatársai  
olvasnak fel egy-egy mesét, verset, amit a youtube csatornán lehet majd látni. 

A Tatabánya Műjégpálya fejlesztésének második üteme a főépület tetőszerkezetének  12 
bontásával indult. Ezután egy ideiglenes, kis méretű jégpálya felállítása következett,  
így a sportolóknak továbbra is lehetőségük van a zavartalan edzésre. 

Erős szorongás, akut stressz jellemzi most az embereket. Erről Rónáné Falus Júlia  17 
pszichológus nyilatkozott. A szakember szerint a legfontosabb, hogy a lelki egészségünket is  
védjük, ne csak a fizikai állapotunkat.

Ünnepek előtt gyakran felmerül a kérés a gyerekek részéről: kisállatot szeretnének  20-21 
ajándékba kapni. Erről beszélgettünk a Segítő Kéz a Kutyákért Egyesület elnökével. 

Az idén sokszor és sokféle megvilágí-
tásban volt szó arról, hogy mennyire sajá-
tos időszakot élünk. Az adventi hetekben, 
amikor az ünnepek előkészületei folynak, 
és lélekben egy ugyancsak rendhagyó 
karácsony előtt állunk, a polgármeste-
ri hivatalban már a jövőt tervezzük. Azt 
a 2021. évet, amely sok lemondással jár 
majd, és még több kreativitást igényel 
azoktól a szakemberektől, akik a meg-
oldásokat keresik. Megoldást arra, hogy 
kevesebb pénzből működtessük a várost. 
A központi elvonásokról a magazin 6. ol-
dalán olvashatnak.

Az elmúlt hetekben megbeszélések, 
egyeztetések kezdődtek intézményeink, 
szakirodáink vezetőivel. A megváltozott 
anyagi körülmények minden területen 
éreztetik a hatásukat. Az elsődleges pri-
oritás a még zajló nagyberuházások be-
fejezése. A következő évi költségvetés 
tervezésekor jól látszik az, amit tavaly 
ilyenkor “huhogásnak” minősítettek ré-
szemről: csupa olyan szolgáltatást, fej-
lesztést vállalt a korábbi városvezetés, 
ami nem hozza, hanem viszi a pénzt.  
A központi elvonásokkal még inkább lát-
hatóvá válik a nehéz fenntarthatóság.

A színháznak további 50 milliós támo-
gatásra lesz szüksége - 210 millióra nő az 
önkormányzat szerepvállalása. A T-Busz 
jelezte, hogy 150 milliós bevételkiesése, 
illetve költség növekedése volt, melyet 
megrendelőként a városnak kell megté-
rítenie, ezzel jövőre elérjük a 600 millió 
forintos költségkompenzációt.  A Cseri 
strand 110 milliós vesztesége és szükség-
szerű uszoda felújítása szintén plusz költ-
ség, ami közel 200 millió forintot igényel. 
Ahhoz, hogy ezeket a többletforrásokat 
biztosítani tudjuk a jelentősen visszaeső 
bevételek mellett, támogatás csökkentés-
re lesz szükség. Például a Vértes Agorája 
esetében a ma már 600 milliót elérő tá-
mogatást több száz millió forinttal csök-
kentenünk kell. Ez a megtakarítás elérhe-
tő a járványhelyzet okozta bezárásból, a 

rendezvények elmaradásából, és az állami 
bér-, és járulék kompenzációból.  Az Agora 
működtetésében a jogszabály által előírt 
kötelező feladatokon túl jelentős pluszt 
vállal a város, melyet a jövőben nem tud 
finanszírozni, így az ügyvezetésen múlik 
képes-e rentábilisan működtetni az in-
tézmény komplexumot a megváltozott 
körülmények között. Említhetném még a 
Tulipános Házat, a felújított létesítmények 
között - működtetése évente 150 milliós 
városi forrást igényel majd.

Előrehaladottak a tárgyalások a MÁV 
fejlesztési és beruházási főigazgatójával.  
A KONZUM épületének felújításával pár-
huzamosan – a vasúti peronokhoz vezető 
és a kijáratot biztosító lépcsősorokhoz 
a város beszerzi a lifteket, a beépítést a 
szükséges engedélyeket a MÁV vállalja fel. 
A Turul Mozi helyére tervezett gigantikus 
piac forrásainak átcsoportosításával a 
KONZUM épületét kívánjuk felújítani – cé-
lunk, hogy a piac kulturált működésének 
feltételeit itt teremtsük meg. Az önkor-
mányzati épületek energiahatékonysági 
projektje fontos. A most záruló, illetve 
folyamatban lévő felújítások nem tartal-
maznak megújuló energia hasznosítást, 
ami nagy hiba a korábbi városvezetés 
részéről.  Például a könyvtár alapterülete 
duplájára nőtt – fűtési megoldása nem 
változott, 1350 db ledes izzó beépítésével 
a havi elektromos díj eléri az 500 ezer 
forintot, ami korábban ennek töredé-
ke volt. A régi autóbusz állomásra véte-
li ajánlatot teszünk, ha a közgyűlés így 
dönt, és funkciót keresünk a romos épület 
helyén. Kész az értékbecslés, hamarosan 
kiírják a pályázatot. Az erdészet kalkulá-
ciója szerint 70 millióba kerül a Felsőgalla 
feletti hegy omlásainak megszüntetése 
hálózással - tárgyalásokat folytatunk az 
50-50 százalékos költségmegosztásra.

Az óvodák, bölcsődék, közgyűjteményi, 
szociális intézményi dolgozók évek óta 
elhanyagolt bérfejlesztése folytatódik, de 
nem engedhetünk a városüzemeltetési 

költségekből sem. Az illegális hulladék-
lerakók felszámolása, a közterek rend-
ben tartása, az egyre öregedő fák ifjítá-
sa vagy cseréje, a csapadékvíz elvezetés 
gondjainak felszámolása olyan feladatok, 
amire pénzt kell szánni - ha kell, más 
célok rovására.

A körzeti fejlesztésekben szerényebb 
tervezést kérek a képviselőktől. A baleset-
veszélyt elhárítjuk, a legégetőbb feladatokat 
megoldjuk. Ősszel átlagosan 7 millió forin-
tos keretbővítést kapott minden képviselő, 
de például Bereznai Csaba erre nem tartott 
igényt a saját körzetében. Ő a forrásait át-
engedte frakciótársainak, majd szórólapján 
arra hivatkozott, hogy a polgármester nem 
biztosított  keretet a fejlesztésekhez. A leg-
több képviselő szerencsére jó gazdaként 
kezeli a körzetét és valóban a lakossági 
igényeket fogalmazza meg a közgyűlés-
ben. Ezt fogom kérni a testület tagjaitól a 
2021-es fejlesztések terén is.

Folyik az átvilágítás, meg kell vizsgál-
nunk a T-SZOL működését. A korábbi évek 
veszteségeinek megtérítése miatt tavaly a 
jegyzett tőke alá csökkent a cég saját tő-
kéje. Ez a költségek megtakarítását szol-
gáló intézkedéseket igényli részükről  is.

Pályázati rendszer keretében juthat-
nak önkormányzati forráshoz a civil- és 
sportszervezetek. Azok a célok élveznek 
majd előnyt, melyek szélesebb körben 
mozgósítják, juttatják lehetőségekhez a 
tatabányaiakat.

Ez utóbbi célnak minden területen ér-
vényesülnie kell! A lakossági igények ki-
szolgálása, a szolgáltatások fenntartása, 
a város üzemeltetése magas színvonalon. 
Előre is köszönöm mindenkinek, aki segíti 
ezt a munkát!  Remélem a rendhagyó év, 
a szűk esztendő után mindannyian egy 
fenntartható, élhető város jövőjét ter-
vezhetjük majd.

Kívánok mindenkinek nagyon boldog és 
egészséges ünnepeket, a lehetőségekhez 
mérten családi, baráti körben eltöltött, 
szép decembert!

Ha segítségre van szüksége
ISmét elérhető A dISzpécSerSzol-
gÁlAt tAtABÁnyÁn
 A járványhelyzet okozta nehézségek 
enyhítéséhez nyújt segítséget a Pol-
gármesteri Hivatal.
Díjtalanul hívható zöld telefonszámon 
(+36 30 490-2313) a hivatal munkatár-
sai hétköznap 8 és 16 óra között várják 
a jelentkezésüket.
Amiben segítséget nyújtunk:
- Gyógyszerek kiváltásához segítő 
közvetítése
- Önkéntesek közvetítésével bevásárlás
- Térítéses ételkiszállítást vállaló szol-
gáltató ajánlása
 
0-24 órás szolgálat a bajba jutott haj-
léktalan emberek segítésére az év 
minden napján: 34/511-028
 
A hAjléktAlAn ellÁtÁS a Szent Er-
zsébet Központban a járványhelyzet 
ideje alatt és ünnepnapokon is válto-
zatlan formában működik. Éjjeli mene-
dékhely: hajléktalan emberek számára 

ingyenes éjszakai pihenést és tisztálko-
dási lehetőséget biztosít (18-8 óra között)
Nappali melegedő: hajléktalan emberek 
számára egyéni és csoportos esetkeze-
lés, mentális gondozás, igény szerint 
ügyintézés történik. A szolgáltatás in-
gyenesen vehető igénybe. (8-18 óra kö-
zött) Népkonyha: naponta egyszer egy 
tál meleg ételt biztosít a rászorulóknak, 
nem csak hajléktalanok számára.
 
cSAlÁd éS gyermekjólétI központ: 
A járványhelyzetre való tekintettel te-
lefonos egyeztetést követően van lehe-
tőség felkeresni az intézményt, ez alól a 
krízishelyzet kivételt képez. A speciális 
szolgáltatások (pszichológiai tanácsadás, 
művészetterápia, családkonzultáció, me-
diáció, fejlesztőpedagógiai segítségnyúj-
tás, kapcsolatügyelet) igénybevételére 
a családsegítőkkel, esetmenedzserek-
kel történő egyeztetést követően van 
lehetőség.  
Tatabánya, Platán tér 10., 
tel: 34/512-890; 34/512-895

Tatabánya, Füzes utca 40/B, 
tel: 34/512-751
Tatabánya, Szent György u. 43., 
tel: 34/309-025; 34/425-055.
december 24, 25, 26-án az intézmény 
zárva tart

A két ünnep közötti időszakban a Pla-
tán téren található irodában közpon-
ti ügyelet lesz, amelynek időpontjai: 
december 28. (hétfő) 13-16 óráig, 29. 
(kedd) 8-12 óráig, 30. (szerda) 13-16 
óráig, 31. (csütörtök) 8-12 óráig. 2021. 
január 1-én az intézmény zárva tart, 
4-től az összes telephely a megszokott 
nyitvatartási rend alapján működik 
tovább.
Krízishelyzet esetén az ügyeletes mun-
katárs Tatabányán és a járásban élőknek 
és családoknak telefonos tájékoztatást, 
illetve tanácsot ad, valamint szükség 
esetén a megfelelő segítséget mozgósít-
ja. A Készenléti Szolgálat krízishelyzet 
esetén az alábbi telefonszámon érhető 
el: 30/339-87-27

Szücsné Posztovics Ilona
polgármester, Tatabánya MJV

Nehéz év végéN,  
még Nehezebb év 
előtt álluNk

Jó szerencsét 2020. december 3



       FejlődNek  
a városrészek

Ahogyan a szeptemberi lapszámban 
is beszámoltunk róla, az idei városré-
szi fejlesztési keret a járványhelyzetben 
kialakult többletköltségek miatt lecsök-
kent, csaknem 500 millió Forintot kel-
lett céltartalékba helyezni. A munkála-
tok egy része el tudott indulni ebben 
az évben, egy részét a következő évre 
kellett halasztani. Az egyéni képviselők 
körzeti fejlesztési keretére 79 millió Ft-ot 
csoportosítottak át októberben, ezt az 
összeget a következő évben tudják majd 
felhasználni helyi beruházásokra.

Városrészenként az alábbi fejlesztések-
ről nem számoltunk még be az idei évben:

Felsőgallán a Kinizsi utca felső sza-
kaszának felújítása támfal építéssel 
februárban indulhat el, tavasszal be is 
fejeződhet a beruházás. A Szent István 

út rekonstrukciójának tervezése már 
folyamatban van, januárban készülnek 
el a tervek.

Az Óvárosi Bölcsőde előtti baleset-
veszélyes járdaszakasz felújítását már 
elkezdte a kivitelező, még az idén de-
cemberben elkészülnek a munkával.  
Az Olimpikon út, Napsugár út, Szent 
Borbála út hármas kereszteződésében 
lámpás csomópont kialakításának tervei 
elkészültek. A gyalogosok védelmében 
elindított tervezési folyamat november 
végén fejeződött be. Megújul a járda a 
Lehel utca páros oldalán. A novemberben 
elindult munkálatok nyomán a Kandó 
Kálmán és a Temesvári út között a meg-
lévő pályaszerkezetet és a szegélyeket 
elbontják. Másfél méteres szélességben 
aszfaltburkolatot kap a járda, és rendezik 

a környező zöldfelületet is. A felújítási 
munkálatokat várhatóan január 18-án 
fejezi be a kivitelező.

A Gál István lakótelepi körzetben a 
Béke úton a garázssor útburkolata egy 
részének, illetve a csapadékelvezető 
rendszer felújítását kérte a helyi kép-
viselő, a beruházás a következő évben 
indul. A Gál ltp. 711-713-715. előtti járda 
felújítása elkezdődött novemberben, 
várhatóan december közepére készül el  
a munkával a kivitelező.

Bánhidán a Családi Intézet épületének 
hőszigetelése, nyílászárócseréje, vala-
mint az Erkel Ferenc Zeneiskola ener-
getikai auditja későbbre halasztódik,  
a beérkezett indikatív ajánlatok alapján 
a tervezett bekerülési összegek nem bi-
zonyultak elegendőnek. A szakiroda az Árpád utca és Kossuth Lajos utca közötti 

gyalogos átkelőnél kialakítandó jelző-
lámpás csomópont tervezését és a Dózsa 
György út - Dankó Pista úti csomópont 
vizsgálatát egyidejűleg javasolja. A bán-
hidai katolikus templom és a Puskin Mű-
velődési Ház közötti út és járda felújítása 
elkezdődött október végén, várhatóan 
december közepén készül el. A bánhidai 
képviselő által javasolt járda lapburko-
lat felújítás az Erőmű lakótelepen jövőre 
kezdődhet el.

Sárberekben a 109-110-111. tömbök előtt 
útfelújítás, 111. tömb előtt parkoló felújí-
tás, egységes gyalogos átjáró és parkoló 
bővítés volt a helyi képviselő igénye, a 
beruházás a következő évben indulhat el.

Újváros közepén a Jedlik Ányos út mel-
lett térköves, öbölszerű, párhuzamos 
parkoló kialakítása, valamint a Hermann 
iskola használaton kívüli udvarán parkoló 
kialakítása októberben elindult. Az épí-
tési engedély kiadása után folytatódhat 
a beruházás.

Újváros elején a Mártírok úton parkoló 
kialakítása a régi SZÜV épületétől a Fő 
tér irányába, valamint az EDUTUS Egye-
temmel szemben új parkoló kialakítása a 
következő évben kezdődhet el. A Kodály 
iskola és óvoda könnyebb megközelít-
hetősége érdekében gyalogátkelőhely 
kialakítását kérte a helyi képviselő. A 
tervezés augusztusban befejeződött, a 
kivitelezés beszerzése folyamatban van.

Újváros végén a Komáromi utca 44-66. 
szám előtti járda felújítása novemberben 
befejeződött. A Töhötöm vezér utca 17-19. 
szám előtt járda és parkolóépítés ter-
vezése folyamatban van, decemberben 
várható a tervezési munka befejezése. 
A Kós Károly utca Előd vezér és Álmos 
vezér utcák közötti szakaszán, a páros 
oldalon parkolósáv építését és járdafelújí-
tást kért a helyi képviselő. A tervezés és 
engedélyeztetés beszerzése folyamatban 
van, a kivitelezés beszerzése a következő 
évben várható.

Dózsakertben a Vadász utca 43-45. 
előtti, illetve 91-93. előtti parkolás 
megtervezése november végén, illet-
ve december elején fejeződhet be. Az 
Erdész u. 4/A. számú épület mellett 
hiányzó járda és akadálymentesítés 
tervezéséről, illetve a kivitelezésről a 
helyi képviselővel további egyeztetés 
szükséges. Az Erdész utca - Réti utca 
csomópontnál az Erdész utcai gyalogát-
kelőhely megtervezésének, kiépítésé-
nek beszerzése folyamatban van. A Réti 
utca 17. és 39. előtti járda felújításának, 
a kihajtó út ívbővítésének beszerzése 
folyamatban van.

A Bánhidai lakótelepen a Turul Óvoda 
előtti murvás parkoló szilárd burkolat-
tal való ellátása, a garázsfalu bejára-
tánál parkoló kialakítása folyamatban 
van, december elején várhatóan elké-
szülnek a kivitelezéssel. A Váci iskola 

vizesblokkjainak felújítása idén nyáron 
nem tudott megvalósulni, eredményte-
len lett a beszerzési eljárás. A következő 
nyári szünetre tervezett kivitelezéshez 
újra kell indítani az eljárást. A Bánhidai 
ltp. 125. szám előtt októberben elkészült 
a járda felújítása vízelvezetéssel.

A kertvárosi lakótelepi körzetben a 
Panoráma lakópark Babér utcai kijá-
ratánál járda és gyalogátkelő építését 
kérte a helyi képviselő a szemközti busz-
megállóhoz. A tervezés szeptemberben 
elkészült, az engedélyeztetési eljárás 
folyamatban van. A Verebély utcában 
legalább 25 férőhelyes parkoló tervezé-
sét kérte a képviselő, december elején 
készülhet el a munkával a kivitelező. 
Ugyancsak december elejére készül el 
a Vitális utca 3-17. sz. között járda fel-
újítása, illetve a Kertvárosi orvosi ren-
delő és a patika melletti kőlapos járda 
felújítása. A Verebély utca 9-17. szám 
előtti járda felújítása december végéig, a 
30-34. szám előtti járda felújítása január 
3-ig fejeződik be, mindkét beruházás 
elindult novemberben. A Szent György 
úton és a Dr. Vitális István úton gyalo-
gátkelőhely kivitelezésének beszerzése 
folyamatban van.

Kertvárosban a Hadsereg út páratlan 
oldalán járda felújítására, valamint az 
Építők útja 18. mellett parkoló építésére 
a kivitelezői szerződés megkötése folya-
matban van.

Újváros végén a Komáromi utca 44-66. szám előtti járda felújítása novemberben befejeződött

A bánhidai katolikus templom és a Puskin Művelődési Ház közötti út és járda felújítása elkezdődött október végén, várhatóan december 
közepén készül el.

A beruházások egy része áthúzódik a következő évre
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Bővült  
az értéktár
Szakmai szervezetek felterjesztései 
alapján újabb helyi értékek kerültek 
be az idén ősszel  a Tatabányai 
Értéktárba. Kulturális örökség 
kategóriában: Art Limes Művészeti 
Folyóirat, Tatabányai Harasta kocs-
ma. Épített környezet kategóriában: 
Tatabánya, Erőmű lakótelep, illetve 
Tatabánya, Vida Jenő Park

 Az 1936-ban épült Harasta 
kocsma, ma söröző Tatabánya 
Bánhida városrészében található. 
A település legrégebben működő 
vendéglátó ipari egysége, mely már 
az 1960-1970-es évektől a város 
fiatal alternatív értelmiségének 
találkozó helye volt. Az a múlt, 
hagyomány, értékmegőrző 
tevékenység, melyet a Harasta 
Söröző ma is mutat, Tatabánya 
kulturális intézményévé, igazi 
közösségi térré avatja a vendéglőt.

 Az Art Limes a magyar folyó-
irat-struktúra és a magyar művé-
szeti élet szerves részeként sajátos 
arculatú és hiánypótló szerepre 
vállalkozik. A Kernstok Károly 
Művészeti Alapítvány kiadásában 

2003-tól jelenik meg Tatabányán. 
Mind nyomtatott, mind online for-
májában egyéni profillal jelentkezik 
a magyar művészeti folyóiratok 
között: profilját két nagy sorozat 
jellemzi, a bábművészet, és a kép-
zőművészeti számok kiadása.

 A Bánhidai Erőműi lakótelep 
Tatabánya fontos építészeti 
értéke. Az 1920 után elindított 
magyar villamosítási program 
részeként, az akkori korszerű 
elképzelések mentén, egységes 
építészeti megoldásokkal és díszítő 
elemekkel, magas színvonalon lett 
felépítve.  A házak jelentős része 
a víztorony és a kaszinó eredeti 
állapotukban vannak. A másik része 
az ONCSA telep, eredetileg 16 háza 
a kor szociális gondolkodásának 
emléke. A ma még meglévő házak 
közül kettő-három majdnem 
eredeti állapotában látható.

 A Vida Jenő Park első nevét a MÁK 
Rt. egyik vezérigazgatójáról kapta. 
A park keletkezésének pontos ideje 
nem ismert, de a Népház 1917. évi 
átadását követően alakították ki, 
1920 után Tatabánya központi helye 
volt. A város lakossága megszeret-
te, kedvelte és használta. A régi és a 
sétányon elhelyezett új szobrokkal 
a park városi emlékezethellyé vált.

A helyi  
autóbuszos  
közlekedés  

aktualitásai

Minden ajtón fel- és le lehet szállni.  
A járatokon a száj és az orr eltakarása 
maszk viselésével kötelező. Az autó-
buszra várva a megállóhelyeken, várók-
ban a száj és az orr eltakarása maszk 
viselésével kötelező. A szolgáltató kéri, 
hogy részesítsék előnyben a mobiljegy 
szolgáltatást. Az automatákból 0-24 órá-
ban megvásárolhatók a jegyek, bérletek. 
Tatabánya helyi közösségi közlekedésé-
ben jelenleg rendkívüli menetrend van 
érvényben. Részletek: www.tbusz.hu

A nagyságrendeket összehasonlítva az 
látszik, hogy számos körzeti fejlesztés 
megvalósítható lenne azokból a bevé-
telekből, amelyektől az idén és főleg a 
következő évben elesik városunk.
Egy újabb nagyságrendi ugrást jelent, hogy 
az önkormányzat által a központi költség-
vetésbe fizetendő szolidaritási hozzájáru-
lás jövőre a négyszeresére nő: 2021. évben  
1,6 milliárd Ft-ot kell befizetnünk a köz-
ponti költségvetésbe az előző évi 380 millió 
Ft-hoz képest. A kormány a 2021. évi költ-
ségvetést úgy tervezte, hogy az eddigiek-
hez képest új települések is bekerültek a 
fizetési kötelezettséggel rendelkezők közé 
(pl. Hódmezővásárhely), az eddig is köte-
lezettséget viselő települések befizetései 
pedig a többszöröse lett (pl. Tatabánya 
és Budapest közel négyszer annyit fizet.)
Az adóbevallások leadása és az adóerőké-
pesség kiszámítása időbe telik, az adózók 
(vállalkozások) által végzett tevékenység 
és a város ehhez kapcsolódó szolidari-
tási hozzájárulási kötelezettsége között  
2 naptári évnyi eltérés van. Ez az időbeli 
csúszás jelen esetben rendkívül negatívan 
érinti önkormányzatunkat, hiszen éppen 
abban az évben (2021-ben) kell magasabb 
befizetést teljesítenünk, amikor az adó-
bevételeink csökkenni fognak.
Még aggasztóbb az a hír, amelyet a Ma-
gyar Kereskedelmi és Iparkamara elnö-
kének nyilatkozatáról lehetett olvasni az 
elmúlt hetekben. Parragh László a kis- és 
középvállalkozói szektor helyi iparűzési 
adójának (hipa) két évre való elengedését 
kérte a miniszterelnöktől.  
Tatabánya önkormányzatának utolsó le-
zárt adóévi adatai alapján a KKV szektor 
kimutatott végleges adójának összege:  
2,6 milliárd Ft mely az összes vállalko-
zás kimutatott adójának (6.9 milliárd Ft) 
37,3%-a. Amennyiben Parragh László 
javaslatát elfogadja a kormány, ez Tata-
bánya 2021. évi költségvetéséből tehát 
2,6 milliárd Ft kiesését jelentené.
Ezek az összegek már egy másik nagy-
ságrendet képviselnek, ha össze szeret-
nénk hasonlítani a városi beruházások-
kal, akkor az év elején betervezett, teljes 
évre vonatkozó körzeti fejlesztéseket 
lehet mellé tenni (1,3 milliárd Ft), vagy a 
Megyeháza téren épülő Városkapu Szol-
gáltató és Üzletház projekt kivitelezé-
sét (árajánlat alapján 2,45 milliárd Ft), 
de akár a Tatabányai Járási Egyesített 
Szociális Intézmények támogatását is 
(1,3 milliárd Ft).
Az elemzést összeállította: Varga Máté

A koronavírus-járvány arra kényszerítet-
te a magyar kormányt, hogy az idei után 
a jövő évi költségvetést is áttervezze. 
Az újragondolt számokból az látszik, a 
2021-es büdzsé nem sok jót ígér az önkor-
mányzatoknak. Zsugorodnak az önálló 
döntési jogkörök, emelkednek a központi 
elvonások, mindeközben a települések-
nek éppen abban az évben (2021-ben) 
kell magasabb befizetést teljesíteniük 
a központi költségvetésbe, amikor az 
adóbevételeik csökkennek a pandémia 
alatti termelés visszaesés miatt.
A városháza összeállításából kiderül, 
hogy Tatabánya önkormányzatának 
milyen bevételkieséssel kell számolnia 
eddig:
2021. évtől az ideiglenes jellegű helyi 
iparűzési adó megszűnik: -3,3 millió Ft
A tavaszi és a jelenlegi ingyenes par-
kolásból adódóan év végéig a parkolási 
bevétel: -14 millió Ft
A helyi közösségi közlekedésre nyújtott 
állami támogatás megszűnik 2021. évtől: 
-48 millió Ft
A reklámhordozók adóztatásának le-
hetősége az önkormányzatok számára 

megszűnt, így 2021. évtől a beszedhe-
tő építményadó reklámhordozók után: 
-49,1 millió Ft
A gépjárműadó önkormányzat számára 
átengedett 40 százalékát az állam 2020. 
évhez hasonlóan jövőre is magához vonja: 
-200 millió Ft
Az itt felsorolt bevételek a közössé-
gi közlekedési támogatás kivételével 
szabadon felhasználható forrásként 
jelentkeznek az önkormányzat éves 
büdzséjében. Ez azt jelenti, hogy a köte-
lezően elvégzendő feladatokhoz kapott 
állami normatíváktól eltérően ezeket 
a forrásokat arra használhatja fel az 
önkormányzat, amire szeretné, ahol a 
legnagyobb szükségét érzi a fejlesztés-
nek. Ilyen beruházásoknak számítanak 
azok a városrészenként meghatározott 
útfelújítások, járdajavítások, közvilá-
gítás fejlesztések, amelyeket a körze-
ti önkormányzati képviselők minden 
évben a lakosokkal konzultálva adnak 
le igényként a költségvetés tervezé-
sekor. Néhány ilyen kisebb fejlesztés 
összevetése a kormányzat által elvont 
forrásokkal:

A Közterület Felügyelet továbbra is az 
eddig megszokott módon és szabályok 
szerint dolgozik. A KRESZ betartását el-
lenőrzik és büntetik a szabálytalanságot. 
Parkolni csak az arra kijelölt parkolóhe-
lyeken lehet, a KRESZ szabályai szerint.
A veszélyhelyzeti intézkedésekről szóló 
kormányrendelet (479/2020. (XI.3.) Kr) 
szerint hazánkban november 4-én szer-
dától díjtalan a parkolás a közterülete-
ken, így Tatabányán sem kell fizetni a 
várakozásért.

A Városrendészeti Irodán a személyes 
ügyintézés visszavonásig szünetel, az 
online (telefonon és e-mailen törté-
nő) ügyintézés a megszokott módon 
működik.

parkolási ügyfélszolgálat: 
tel: +36-34/309-313, +36-20/268-58-48, 
e-mail: parkolas@tatabanya.hu
közterület-felügyeleti ügyfélszolgálat: 
tel: +36-34/302-572, 
e-mail: kozterjaror@tatabanya.hu
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 gazdálkodj okosaN

Iskola energetikai korszerűsítésére nyert 
támogatást a város. Mint arról Szücsné 
Posztovics Ilona polgármester beszá-
molt, a 16 tantermes Éltes Mátyás isko-
la újulhat meg, mellyel régi adósságát 
törleszti Tatabánya. Az 1980-ban köny-
nyűszerkezetes, fémvázas, előre gyár-
tott elemekből épült iskola több, mint 
oktatási intézmény. Az általános iskola 
és speciális szakiskola többségében ta-
nulásban akadályozott, korlátozott lét-
számban értelmileg akadályozott vagy 
halmozottan sérült (mozgáskorlátozott, 
gyengénlátó, vak, autista) gyermekeket 
oktat, nevel, kisiskolás kortól kezdődően 
a szakma megszerzéséig. Az intézmény 
a közoktatási feladatok ellátása mellett 
főiskolai hallgatók, és gyógypedagógiai 
asszisztensek képzéséhez kapcsolódó 
gyakorlat vezetését is ellátja. Évről évre 
ez az épület ad otthont a város nyári nap-
közi táborának.
A most elnyert 162.999.997 Forint összegű 
uniós támogatásból a tervek szerint meg-
valósul az épület utólagos hőszigetelése, 
kicserélik a nyílászárókat, külső árnyé-
kolókat szerelnek fel. 2022 nyaráig meg-
újul és hőszigetelést kap a tornacsarnok 
tetőszerkezete, szigetelik az étkezőt is. 
Jelentős, régen várt fejlesztés is megva-
lósul a pályázati forrásból. A bejáró út a 
parkolótól akadálymentessé válik, és az 
épületen belül a két szintet áthidaló lift is 
épül. A felújítás ugyan nem foglalja magá-
ban az épület villamossági, valamint gé-
pészeti korszerűsítését, viszont az építés 
során szükséges gépészeti szerelvények 
bontása és a sérült szerelvények cseréje, 
valamint a fűtési rendszer helyreállítása 
megtörténik.”

megújul az 
éltes iskola, 
liFtet is kap 
az épület
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reNdezvéNytér és sportpálya

tatabáNya az oNliNe térbeN – 
Nem csak tatabáNyaiakNak

Befejeződött Bánhidán a Puskin Művelődési Ház és a benzinkút közötti parkterület 
felújítása 6.200.000 Ft értékben. Minderről Lusztig Péter, a körzet önkormányzati 
képviselője számolt be a műszaki átvételkor. A kivitelezés során a területen 
lévő padok felújítása mellett teljesen megújult a labdázó, új labdafogó hálókat 
szereltek fel, a burkolaton lévő repedéseket kiöntötték és új dróthálót és kaput 
kapott a terület, így rendezvények esetén is használható lesz. Mellette új, térköves 
rendezvénytér létesült, köztéri padokkal, hulladékgyűjtőkkel, és természetesen 
növények telepítésére is sor került. A fa buszmegálló javítása és lefestése mellett, 
-a megállóhoz vezető lapköves járdát is megtisztították.

A terelővágány építésével elkezdődött 
a Bánhida és Sárberek városrészeket 
összekötő útszakasz és az itt futó vas-
úti pályaszakaszhoz két oldalon csat-
lakozó közúti aluljáró beruházása. 824 
méter hosszú, hat és fél méter széles 
korszerű helyi közút létesül, gyalogos, 
kerékpáros közlekedési lehetőség-
gel. Minderről a beruházás helyszínén 
Bencsik János országgyűlési képvise-
lő, miniszterelnöki biztos és Szücsné 
Posztovics Ilona polgármester beszélt 
a sajtó munkatársainak.
Tatabányát 15 km hosszúságban szin-
te kettészeli a Budapest-Hegyeshalom 
vasútvonal, ami meghatározza a teljes 
város közlekedését és annak fejlesztési 
lehetőségeit is. Az összekötő út megépí-
tésével a két városrész között közvetlen 

összeköttetés alakul ki, mely elősegíti az 
ipari park, a kereskedelmi létesítmények 
és a közigazgatási intézmények felé tör-
ténő gyorsabb és biztonságosabb közle-
kedést.
Az önkormányzat által kezdeményezett 
módosítások szerint az aluljáró az ere-
deti engedélyes terv szerinti változat-
lan szélességgel valósul meg, de a ma-
gasságot csökkentették 4,8 méteresre. 
Az átvezető út meredeksége, és ezáltal 
a vízgyűjtőterület is csökken.
Az eredeti tervekben a közút két olda-
lán helyezkedett el a gyalogos járda és 
a kerékpárút. Az akkor hatályos építési 
szabványhoz képest jelenleg már széle-
sebb nyomvonal az előírás. A helyszíni 
adottságok miatt így egy oldalra kerül 
a két sáv.

Megújult és folyamatosan bővül Tatabá-
nya Megyei Jogú Város honlapja és mobil 
applikációja. Mindenki számára hiteles, 
első kézből kapott információkkal látja 
el azokat, akik városunk ügyei iránt ér-
deklődnek. A tatabányaiak tájékoztatása 
elsődleges. Akik naponta az ipari park-
jainkba érkeznek dolgozni, a hivatalok-
ba ügyet intézni, az iskolákba tanulni, 
a közművelődési intézmények prog-
ramjaira, színházi előadásokra, köz- 
gyűjteményeink megismerésére, kuta-
tására, szintén információkat kaphat-
nak. Az online világ legtöbb lehetősé-
gét szeretnénk kiaknázni akkor, amikor 
Tatabánya honlapjának megújításáról, 
applikációjának elindításáról beszélünk. 
Egy korszerű webhely a hivatali, önkor-
mányzati tájékoztatásokon felül város-
kommunikációs feladatokat is teljesít. 
A megújult www.tatabanya.hu webhely 
tervezésekor számtalan szempont köré 
építették a megjelenést és a funkció-
készletet az Appentum Kft. fejlesztői. 
Az egyes funkciók más-más megköze-
lítésből működnek a webhelyen, mint 
az okos applikációban. Így egymás szo-
rosan kiegészítve, egymással kommu-
nikálva egy újtípusú kommunikációs 
platformot valósítanak meg.
Minden önkormányzati képviselő külön 
aloldalt kapott a honlapon. Önállóan 

férhet hozzá, frissítheti, fényképeket, 
híreket tölthet fel, közösségi oldalát 
oszthatja meg, illetve információkat 
közölhet választóival, körzete lakóival. 
A képviselő-kereső és képviselői alol-
dalak funkciók segítenek a látogatók-
nak megtalálniuk a saját, területi kép-
viselőjüket lakcímük megadásával.

Folytatódik  a kórház  
korszerűsítése,   
triplázik a doosaN

a megye legNagyobb  
közlekedés- 
Fejlesztési 
beruházása

Önkéntes kikapcsolási morató-
riumot vállalt az E.ON Hungária 
Csoport. November 29-től egészen 
január 8-ig egyetlen lakossági ügy-
félnél sem kapcsolja ki tartós tar-
tozás miatt az áramot a szolgáltató 
ebben az időszakban. Az elmúlt évek 
gyakorlatához hasonlóan, az E.ON 
és az E.ON Hungária Csoporthoz 
tartozó ELMŰ és ÉMÁSZ az idén is 
felfüggeszti lakossági ügyfeleinél 
a tartozás miatti kikapcsolásokat 
az ünnepi időszakban. A vállalat-
csoport saját döntése alapján a 
veszélyhelyzetre való tekintettel 
az idén ezt a korábbiaknál kétszer 
hosszabb időszakra vállalta.

TOP támogatás: 3 377 705 733 Ft 
(100%-os támogatási intenzitás)
„Bánhida és Sárberek 
városrészek összekötését 
biztosító útfejlesztés” 
TOP-6.1.5-16-TB1-2017-00002
Modern Városok Program: 
3 250 983 842 Ft
Tatabánya Megyei Jogú Város 
Önkormányzata: 511 000 000 Ft
A projekt a Nemzeti 
Infrastruktúra Zrt., mint 
konzorciumi partner 
együttműködésével valósul meg, 
az A-Híd Zrt. kivitelezésében.

A mobilapplikáció 
elérhető: 
A Google Play és Apple App Store 
alkalmazás boltokból a „Tatabánya” 
szóra keresve.
A tatabanya.hu webhelyre látogatva 
a mobileszköz böngészője automati-
kusan felhívja a felhasználó figyelmét 
az elérhető Tatabánya applikációra.
Amennyiben a beállításokban enge-
délyezi, azonnali értesítést kap arról, 
ha új hírt, információt töltöttek fel 
munkatársaink a mobil app-ra.
Az applikáció fejlesztésének hosszú-
távú tervei között szerepel továbbá:
okospad, menetrendek, buszjegy vá-
sárlás, városi felfedező - Augmented 
Reality, városi instagram, stream TV 
funkció, parkolás

A városháza, az egyes szakirodák elér-
hetőségei, dokumentumai, a közgyűlés, 
a bizottságok meghívói, jegyzőkönyvei, 
előterjesztései szintén könnyen, a ko-
rábbi városi honlaphoz képest keve-
sebb kattintással érhetők el.
A funkciók folyamatosan bővülnek, ér-
demes hétről hétre ellátogatni a www.
tatabanya.hu oldalra, illetve letölteni 
az okostelefonra a díjtalan Tatabánya 
MJV alkalmazást és figyelemmel kö-
vetni az online tér egyre szélesebb kí-
nálatát.
Jó böngészést!

Nem 
kapcsolják ki

Faültetés városszerte
A költségvetés az idei évben 5 millió 
forintot tartalmaz faültetésre. A körzeti 
képviselők véleményét kikérve, a lakos-
sági igényeket figyelembe véve, illetve a 
kivágott fák pótlására 100 db előnevelt 
(hárs, juhar, platán, kőris, díszkörte) 
14/16 cm körméretű faiskolai fát ül-
tetnek el városszerte a közterületeken. 
Körzetenként 8-10 db fa mellett további 

képviselői fejlesztési keretből történő 
támogatással 30 darabbal egészül ki. 
Mármarosi Sándor főkertész elmondta: 
a cél a folyamatos zöldfelület fejlesztés 
mellett az év során kiszáradt, beteg és 
kivágott fák pótlása, így a zöldfelületi 
egyensúly megtartható, illetve a kör-
nyezetvédelmi előírásoknak és célja-
inknak is eleget tesz a város.
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Tavasszal 18 milliárdos fejlesztés veszi 
kezdetét a Szent Borbála Kórházban.  
Az egykor garázsként, raktárként, kép-
zési központként működő elavult épü-
letek helyén új tömb épül. Itt kap majd 
elhelyezést a többi között a jelenleg Tatán 
működő mozgásszervi és kardiológi-
ai rehabilitációs osztály és ide költözik 
az Óvárosban működő "gyógyfürdő" is.  
A fejlesztésről Bencsik János miniszterel-
nöki biztos, a Tatai-medence országgyű-
lési képviselője számolt be. A cél az, hogy 
a térségből az összes olyan funkciót egy 
helyre lehessen költöztetni, amely egya-
ránt javítja a betegek ellátásának körülmé-
nyeit, valamint az egészségügyi dolgozók 
és orvosok munkavégzésének feltételeit.

Az országgyűlési képviselő elmondta: 
a komplex fejlesztés szakmai tartalmát a 
kórház vezetése dolgozta ki. Az előzetes 
tervek megszületése óta bizonytalanná 

vált a beruházás, mert mindössze 6 mil-
liárd forint állt rendelkezésre. „A tatabá-
nyai önkormányzattal és polgármester 
asszonnyal sikerült megállapodni arról, 
hogy a Modern Városok Programja ke-
retéből öt milliárdot csoportosítsunk 
át erre a célra. A még mindig hiányzó 
hét milliárd forintot kellett kijárni a kor-
mánynál. Miniszterelnök úrral történt 
sikeres tárgyalásomat követően most 
biztosítottá vált a teljes pénzügyi for-
rás. Az így rendelkezésre álló 18 milliárd 
forint valóban egy komplex fejlesztés 
megvalósítását teszi lehetővé, melynek 
szakmai tartalmát a Szent Borbála Kór-
ház vezetése dolgozta ki.”

 Az elektromos autógyártáshoz nélkü-
lözhetetlen rézfóliát gyártó óriásvállalat 
újabb, 75 milliárd forint értékű beruhá-
zást valósít meg Tatabányán. A dél-ko-
reai társaság október végén hozta meg 

stratégiai döntését, melynek értelmé-
ben közel háromszorosára növeli európai 
gyártókapacitását.

A korábban megvalósított, mintegy 36 
milliárd forintos beruházás keretében 
megépített gyárukban már elindítot-
ták az üzemszerű termelést. Mint azt 
Bencsik János a Tatai-medence kiemelt 
járműipari térség összehangolt fejlesz-
téséért felelős miniszterelnöki biztos a 
hír kapcsán elmondta, Tatabánya-Ta-
ta-Oroszlány-Komárom városhálóza-
ti csomópont meghatározó szerepet 
tölt be a hazai gazdaságban, s egyre 
nagyobb jelentőséggel bír az európai 
elektromos autók előállításában érde-
kelt járműipar kiszolgálásában. Éppen 
ezért a kormány a műszaki infrastruk-
túra fejlesztése mellett kiemelten kezeli 
a térség oktatási, egészségügyi és kul-
turális szolgáltatásainak fejlesztését is.



megújult a köNyvtár, 
egyelőre oNliNe programokat 

szervezNek
A legutolsó tervek szerint december 

elsején nyitotta volna meg kapuit az át-
épített és minden részében megújult 
József Attila Városi és Megyei könyv-
tár. A pandémia miatt el kell halasztani 
a nyitást, amire várhatóan április 11-én, 
a Magyar Költészet Napján kerül sor. 
Addig azonban több olyan programmal 
is készül az intézmény, amely újdonsá-
got jelent az olvasók számára. Mint azt 
Mikolasek Zsófia igazgató elmondta, van 
bőven tennivalójuk. Miközben minden 
könyv a helyére kerül, az adventi estéken 
könyvtárunk munkatársai olvasnak fel 
egy-egy mesét, verset, amit a youtube 
csatornánkon lehet majd látni. „Google 
bejárást is tervezünk, hogy legalább ka-
merán keresztül láthassák olvasóink mi-
lyen szép a könyvtár, milyen újdonságok 

várják majd őket, amint a járványhelyzet 
megengedi.”

Különleges alkalmak lesznek a lila ka-
napés beszélgetések – országos ismert-
ségű költők, írók érkeznek vendégségbe, 
elsőként Lackfi János, akivel a karácsonyi 
ünnepekről is szó lesz. Elkészítik vasár-
naponként a Kultúrhőmérő podcast adást, 
melyben egy-egy témát járnak körül ven-
déggel, de helyet kap a műsorban a retro 
lapszemle is, melyhez az 1792-es évektől 
rendelkezésre álló sajtóból válogatnak, el-
sősorban megyei híreket. A podcast meg-
próbálja pótolni az öko estéket is – zöld 
hírekkel, de mindig elhangzik mese is.

December 6-án a Mikulással beszélget 
Mikolasek Zsófia, aki elárulta, hogy kí-
váncsian várja az alkalmat. „Szeretném 
megkérdezni tőle, hogy mi a kedvenc 

étele, mit csinál nyáron, illetve szabad-
idejében, de az is érdekelheti a hallga-
tókat, hogy milyen ruhát visel nyáron. 
Szerintem erre a gyerekek is kíváncsiak.”

Készül a könyvtár modern honlapja is 
az új épülethez illeszkedő dizájnnal. Olyan 
tartalmak kapnak majd helyet, mint például 
a helyismereti dokumentumok, melyeket 
egy pályázat eredményeként tudtak digita-
lizálni, így kutathatóvá tenni széles körben.

Működik, letölthető a JAMKAPU appli-
káció, melyben információk, könyvajánlók 
érhetők el és folyamatosan bővülő tar-
talmat kínál az olvasók számára a 350 
ezer kötetes intézmény az online térben.

A könyvtár teljes belső terét, az új esz-
közöket a januárban megjelenő lapszá-
munkban mutatjuk be.

PA

Az ünnepek előtt, a téli időszak bekuc-
kózós hangulatában szívesen veszünk 
a kezünkbe könyvet és merülünk el a 
betűk tengerében, messzi tájakra, rég-
múlt korokba, vagy éppen a jövő fan-
táziavilágába. Ehhez kínálunk ízelítőt a 
könyvtár munkatársainak könyvajánlói-
val, melyeket bővebben is elolvashatnak 
a www.tatabanya.hu oldalon.

dr. eben Alexander:  
A mennyország létezik

Sokan sokféleképpen írtak már a ha-
lálközeli élményről, a klinikai halál ideje 
alatt átéltekről. Azonban teljesen új ér-
telmet kap ez a történet, ha egy neves 
idegsebész, aki nemcsak kutató és orvos, 
de tanár is egyben, meséli el, mit élt át, 
amíg „fizikai valója” hosszú időn át kómá-
ban feküdt egy kórházi ágyon. A „testen 
kívüli” élmények közben sok furcsa dolog 
történik vele, miközben megérti a világ 
működését, és az egyén szerepét a nagy 
egészben. Hívőknek és szkeptikusoknak 
egyaránt ajánljuk. 

Fábián Ildikó

Bill Bryson: A test
Bryson amerikai író, újságíró, humo-

rista ebben a művében az emberi testet 
mutatja be. Sorra veszi felülről lefelé, kí-
vülről befelé testünk részeit. „Két dolgot 
mondhatunk meggyőződéssel a világban 
manapság tapasztalható várható élet-
tartammal kapcsolatban. Az egyik, hogy 
a gazdagság valóban segítséget nyújt.” 
Azonos életmódnál (táplálkozás, sport, 
edzés, alvásidő) akinek nincs pénze a 
bankban, az 10-15 évvel rövidebb ideig 
él. A másik fontos dolog, hogy a szeretet 
meghosszabbítja életünket. “Számítani 
lehet kuncogásra, felhorkanásra, felröffe-
nésre, hangos nevetésre és a felismerés-
től való megrázkódtatásra.” – Sunday 
Times. 

Adorján Mária

Alyssa palombo: 
Firenze legszebb 
asszonya

Képzeletbeli kirándulásra invitál a 
szerző bennünket most, olvasásra szom-
jazó időkben. Mégpedig a reneszánsz 
kori Toscanaba, egy romantikus, felté-
tel nélküli szeretetről szóló történetbe. 
Emellett a könyv olvasása közben fel-
frissíthetjük tudásunkat a korszakról. 
Dante, Petrarca, Donatello művészetén 
és a Mediciek mecenatúráján keresztül 
már-már művészettörténészi finomság-
gal leírva és izgatottan várhatjuk fejezet-
ről-fejezetről a virágjába, a felnőttko-
rába érő Simonetta és Botticelli mester 

egymásra találásának elbeszélését. Nem 
csak a könnyed kikapcsolódásra vágyók-
nak és a romantikus regények olvasóinak 
ajánljuk ezt a könyvet, a szerző más regé-
nyeivel – így például A velencei hegedűst 
említve -, hanem azoknak is, akik nem 
csupán egy átlagos olvasmányt akarnak 
elfogyasztani. 

Nász János

Solomon, mark:  
A nagy utazás 

… egy idézet gyűjteményről lesz benne 
szó. Ebben a műfajban számos mű, böl-
csességek könyve, szólások gyűjtemé-
nye, magvas gondolatokból összeállított 
könyvek születtek. Az utazás a könyvben 
valóságos, jóval több alkalomra szólt, 
egy londoni taxi hátsó ülésén, a világ-
város különböző pontjai között.  Átvitt 
értelemben pedig az életet érthetjük 
rajta, annak különböző bölcsességei 
által. Hosszabban nem érdemes és nem 
is lehet olvasni, inkább olyan, mint a 
jó bor. Kortyolgatni való, rövid részle-
tekben érdemes élvezni a benne rejlő 
értékeket. 

dr. Horváth Géza

lee child: Sohanapján
Olvasóink körében nagyon népszerű-

ek Lee Child könyvei. Bevallom, ennek 
hatására vettem kezembe legfrissebb 

hazai kiadású könyvét. Szerettem volna 
megtudni, miért kedveli egy jelentős ol-
vasói réteg az írásait. Mivel ritkán ol-
vasok krimit, számomra újdonság volt, 
hogy a Sohanapján főszereplője az a Jack 
Reacher, akinek története két amerikai 
akciófilm forgatásához is alapot szol-
gáltatott. Kaland, izgalom, bevezetés a 
lőfegyverek és a bűnözői körök világába, 
megfűszerezve egy kis romantikával – 
ezt kínálja olvasóinak a Sohanapján című 
könyv a műfaj kedvelőinek legnagyobb 
örömére. 

Feketsné Kisvarga Anita

timo parvela: 
Szerencsekerék

A Szerencskerék a trilógia harmadik 
kötete. Csakúgy, mint az első két kötet, 
a Mérleghinta és a Körhinta megtanít 
valamire, ami nélkül nem is tudunk élni. 
Megtudhatjuk, hogy kivel érdemes barát-
kozni, és mit kell nekünk is tenni ahhoz, 
hogy valakinek a barátja lehessünk. Ke-
resni kell, és nem szabad feladni, ahogy 
Pí sem adta fel, mert ha sikerül, minden 
értelmet nyer. A Szerencsekerék min-
dennek a beteljesülése, tanulsága és 
végkifejlete. Együtt örülünk a korábbi 
részekből megismert szereplőkkel, velük 
izgulunk, és várunk. Végre egy könyv, 
ami mer fontos dolgokról – például ba-
rátságból fakadó boldogságról mesélni 
– nem csak gyerekeknek. 

Sutáné Csulik Andrea

david Attenborough:  
Utazások a világ túlsó 
felére 

Mi sem egyszerűbb dolog, mint egy 
érdekes könyvvel kiszabadulni lakásunk 
falai közül, és megismerni a világot, va-
rázsszőnyegként elrepülni térben – idő-
ben távoli országok felé, utazásunk során 
felfedezve titokzatos kultúrákat. David 
Attenborough, az ismert természettu-
dós jelen könyvében nem kevesebbre 
vállalkozott. Színvonalas, kalandokban 
gazdag írása bemutatja számunkra Ma-
dagaszkár, Új-Guinea valamint Ausztrá-
lia őslakosainak életmódját, kultúráját, 
és páratlan állatvilágát. Attenborough 
megkapó őszinteséggel és lelkesedéssel 
mutatja be az idegen tájakat, élőlénye-
ket, embereket. Szavain keresztül fél 
évszázad távlatából is átsüt a felfedezés 
izgalma, a munkája iránti elkötelezettség 
és az alázat, amivel az ismeretlenhez 
közelít. Humorral és szeretettel meg-
írt történetei révén újra és újra elámul-
hatunk természeti világunk lenyűgöző 
gazdagságán. 

Tarjánné Tihanyi Tímea

a legjobban tetszik az épületben a 
könyvtár dolgozóinak – a kisebb-na-
gyobb terek, hogy lehet programokat 
szervezni
a legmodernebb eszköz – a fantasz-
tikus technika, a 3D szkenner a 
digitalizálási lehetőségek háttere 
és a kölcsönző automata
a legjobb hely a könyvtárban –  
a gyermekkönyvtár színes kis zugai, 
az új könyvállománya (itt kezdődik 
el a könyvek szeretete, igazán méltó 
környezetben)
a legnagyobb nehézség 2020-ban –  
a pandémia, a költözés és a közalkal-
mazotti státusz megszűnése egyben. 
„Külön-külön is nehezen éltük volna 
meg, de így fél év alatt sok volt. Le a 
kalappal a kollégáim előtt, akik erőn 
felül végigdolgozták ezt az időszakot 
is. Persze sok energiát adott a csa-
patnak ez az új épület.”
legjobb élmény ebből az időszakból 
– „amikor a Béla Király körtéren a 
szabadtéren megrendeztük a könyv-
vásárt. Olyan hangulata volt, hogy 
éreztük, hogy szükség van ránk, 
hogy kell a könyv az embereknek.”
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A Tatabánya Műjégpálya fejlesztésének 
második üteme a 2020. szeptemberi köz-
gyűlési döntés értelmében hivatalosan 
is elkezdődhetett. A jelenlegi beruházás 
a főépület tetőszerkezetének bontásával 
indult. Ezután egy ideiglenes, kis méretű 
jégpálya felállítása következett, így a 
sportolóknak továbbra is lehetőségük 
van a zavartalan edzésre.

„2012 novemberében indult újra Tata-
bányán a jégkorong, és ekkortájt nyílt 
meg a lehetőség a látvány-csapatsportok 
támogatására is a vállalatok társasági 
adójából” – idézte fel kérdésünkre Né-
meth Krisztina, a Petőfi Tömeg- és Sza-
badidősport Egyesület elnöke. A Tata-
bányai Diák Korcsolyázó Egyesületből 
váltak ki néhányan, akik inkább csapat-
sportban akarták magukat kipróbálni. 
Csatlakoztak a PTSE-hez, ahol megala-
kították a jégkorong szakosztályt.
„2013-ban adtuk be a pályázatunkat az 
íves acéltető megépítésére, a fedés 2016-
ban készült el. Ez volt az első lépcsője a 
teljes csarnokká alakításnak, ami tulaj-
donképpen a végcél” – magyarázta Né-
meth Krisztina.
Az egyesület elnöke elmondta, mióta 
fedett a jégpálya, 3-4 héttel tovább tart 
a szezon. Az acéltető felfogja a csapadé-
kot, óvja a pályát a természeti elemektől, 
főként az enyhébb télen szokványos 
napsugárzástól.

A beruházás ezen szakaszában a pálya 
és az acéltető szerkezet skanzen felőli 
oldala teljesen le lesz zárva, ami az át-
húzó szelet fogja majd fel. A kiszolgáló 
épület teljes rekonstrukciója is meg- 
valósul.
„A tetőt meghosszabbítjuk előre az épület 
frontjáig, oszlopok fogják tartani, az épü-
let túlsó fele pedig – ahol most a konté-

nerek állnak - nyitott oszlopsoros előtér 
lesz” – mutatta Németh Krisztina a be-
ruházás részleteit a helyszínen.
Egy többszintes főépületet terveztek, 
melyet felülről az íves acéltető fog lezárni. 
A jelenlegi ütemben még csak a lapostető 
készül el, de már most látni, hogy két 
emelet is elfér majd az acéltető alatt, ezt 
a tervezők is megerősítették. Később a 
tetőtér kihasználásával is számol az 

egyesület vezetője, aki elmondta, a Ma-
gyar Jégkorong Szövetség is támogatja, 
hogy régiós központtá fejlesszék a Ta-
tabányai Műjégpályát.
„A jégkorongos edzőtáborainkat akár itt 
is meg lehetett volna tartani, ha van meg-
felelő infrastruktúránk, de nem csak a 
mieinket. Nagyon sok csapatnak egyál-
talán nincs jegük nyáron, illetve sokan 
a pandémia miatt leolvasztották, pedig 
nagy igény van rá” – magyarázta Németh 
Krisztina.
A tervek szerint a felső szinteken irodák, 
raktárhelyiség, szárítóhelyiség, valamint 
edzőterem működne a sportolók szá-
mára, de multifunkciós közösségi térként 
is hasznosítható lenne.
„Szívesen együttműködünk más egye-
sületekkel. Jelenleg gyorskorcsolyázók 
és jégkorongosaink vannak, most indult 
el a műkorcsolya szakosztályunk, ők 
eléggé igénybe tudják venni a jeget. Emel-
lett, ha nem lenne járvány, most is zaj-
lanának a délelőtti oktatások” – tette 
hozzá a PTSE vezetője.
Az iskoláknak normál időszakban nem 
kell fizetniük a pályán tartott délelőtti 
testnevelés órákért, a Petőfi Tömeg- és 
Szabadidősport Egyesület biztosítja a 
szakképzett oktatókat. Ha a kísérő pe-
dagógus nem tud korcsolyázást oktatni, 
segítséget nyújt a PTSE az önkormányzat 
támogatásával.
„Ha nem is kell nekünk 12 hónap jég, a 
pálya hasznosítása jól tud működni. Az 
idén is jelentkeztek már jógacsoportok, 
illetve volt, aki mobil kosárlabda pa-
lánkkal akart jönni. Jelentkeztek határon 
túli egyesületek, illetve maga a Jégko-
rong Szövetség is, egész évben lennének 
rendezvényeink” – tette hozzá a PTSE 
elnöke.
„Nagyon vártuk a Magyar Közlönyt, 
amelyben a versenyengedélyes, bajnok-
ságra nevezett sportolók szerepeltek. 
Számomra az egyik legnagyobb ered-
mény, hogy pont ebben a szezonban in-
dult el a felnőtt csapatunk a bajnokság-
ban, még éppen beengedték őket” 
– mesélte Németh Krisztina a járvány 
miatt bevezetett korlátozásokkal kap-
csolatban. Az egyesület elnöke hozzá-
tettem, minden évben, így idén is van 
toborzás, reménykednek benne, hogy 
december közepén az enyhítés után min-
denkit be tudnak már engedni.

Varga Máté

A jelenlegi beruházást is támogatja az 
önkormányzat, mely jövő nyáron fejeződik be.

Az I-es ütem építkezése az íves acéltetővel 2016-ban készült el. 
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Tatabánya közgyűlése januárban úgy 
határozott, hogy támogatja a Tatabányai 
Sport Club megalapítása 110. évfordu-
lójának rendezvényeit. Schmidt Csaba 
előterjesztésébe Nagy Béla képviselő mó-
dosító indítványa alapján került bele az 
a javaslat, mely szerint az önkormányzat 

közterületet nevez el dr. Lakat Károly 
mesteredzőről, illetve emléktáblát helyez 
el számára a nevét viselő közterületen.  
A javaslatban szerepel, hogy Szepesi 
Gusztáv olimpiai bajnok labdarúgó sírem-
lékének felújítását is támogatja a város.
„A magyar labdarúgás egyik legnagyobb 

edzője Lakat Károly, november 27-én 
volt a születésének 100. évfordulója.  
Ez egy olyan kerek szám, amelyre méltó 
megemlékezést szerettünk volna szer-
vezni. A járvány miatt sajnos erről le kel-
lett mondanunk, de az emléktábla és a 
róla elnevezett óvárosi tér örökre a tata-
bányaiak emlékezetébe vési Lakat Károly 
életművét” – fogalmazott Nagy Béla.
A képviselő elmondta, az eredeti elképze-
lés szerint a tér és az emléktábla avatását, 
valamint Szepesi Gusztáv síremlékének 
leleplezését egy közös megemlékezéssel 
kötötték volna össze.
„Szepesi Gusztáv síremlékének feliratára 
több terv is készült, a Szepesi család-
dal egyeztetve, az ő döntésük alapján 
készült el végül a sír. Régi hiányt pótolt 
a város, 10 éve esedékes volt már a fel-
újítás” – mondta el Nagy Béla képviselő. 
A síremlék költségeihez hozzájárult az 
Olimpiai Bizottság, a Megyei Labdarúgó 
Szövetség, a Tatabányai Sport Club, a 
Szepesi család, illetve Nagy Béla önkor-
mányzati képviselő is.
Óvárosban, az árkádokkal szemközti ol-
dalon, a sportpálya buszmegálló mögötti 
tér kapta dr. Lakat Károly nevét. Szücs-
né Posztovics Ilona polgármester és a 
kezdeményező, Nagy Béla önkormány-
zati képviselő mellett az óvárosi körzet 
képviselője, Schmidt Csaba a hozzá be-
érkezett lakossági vélemények alapján 
szintén támogatni tudta ennek a térnek 
az elnevezését.
A megemlékezésre végül csak szűk kör-
ben került sor, a Lakat és a Szepesi család 
tagjai, valamint a városvezetés képviselői 
virágot és koszorút helyeztek el a sírem-
léknél és az emléktáblánál.

Szücsné Posztovics Ilona és Nagy Béla a Dr. Lakat Károly téren avatták fel a mesteredző 
emléktábláját

Az idén 110 éves tatabányai labdarúgás 
múltját dolgozták fel a teljesség igénye 
nélkül. Hiánypótló kiadvány szerkeszté-
sére vállalkoztak, hiszen a futball szak-
osztály történetével eddig még senki 
nem foglalkozott ilyen terjedelemben.
Gusztafik Tibor és Regős László 110 év 
kék-fehérben – tatabányai futball tör-
ténelem 1910-2020 című könyvéről be-
szélgettünk Regős Lászlóval.
„Egyrészt a jeles évforduló adta az öt-
letet, másrészt, hogy az egyik legrégibb 
bányászegyesület labdarúgó történel-
mének nincs részletes irodalma” – me-
séli a szerzőpáros egyik tagja. Való-
ban, a 110 évet felölelő kiadvány még 
nem született, azonban a páros másik 
tagja, Gusztafik Tibor „Tatabányai fo-
cilegendák” címmel már jelentetett 
meg könyvet, amely Szabó György és 

Csapó Károly labdarúgók pályafutását 
mutatja be.
A krónika szerint már a TSC alakuló köz-
gyűlésén megszületett a szakosztály, de 
hivatalos születésnapját 1910. augusztus 
21-től számítjuk. Ekkor avatták fel az új 
pályát a mai Újtelepi temetővel szemben 
lévő „gödörben”, ahol 1942-ig rúgták a 
labdát, mielőtt átköltöztek a Ságvári u. 
9-be, a mai Grosics Gyula stadionba.
A könyvben az alakuló közgyűlés eredeti 
jegyzőkönyve mellett a 110 év legfonto-
sabb mérkőzései, a különböző korsza-
kok nagy játékosegyéniségei, legendás 
edzői, lelkes vezetői, mecénásai sze-
repelnek, ezenkívül több mint 200, NB 
I-ben pályára lépő tatabányai labdarúgó 
mini életrajza is megtalálható. Mindezt 
közel száz ritkán látott fotóval tették 
még érdekesebbé.

„Nagy Béla, a Fradi történetírójának 
munkássága lebegett előttem. Elhatá-
roztam, hogy a magam szerény esz-
közeivel én is megpróbálok a tatabá-
nyai foci krónikása lenni” – mondta el 
Regős László. A szerző Facebook oldala, 
mely az elmúlt 110 év futball történéseit 
idézi vissza, már 4 éve működik. A könyv 
szerzője azóta is itt ír az egykori nagy 
meccsekről, játékosokról, vezetőkről, 
évfordulókról és a születésnapokról is 
megemlékezik.
„Mindezt régi sportújságok, de leginkább 
fotók segítségével próbálom érdekessé 
tenni. Folyamatos gyűjtésben vagyok, 
sokan segítenek ebben, elsősorban az 
egykori labdarúgók gyermekei. Az oldal 
látogatói szeretik nézegetni a régi emlé-
keket” – tette hozzá Regős László.

Varga Máté

a tatabáNyai Futball  
Nagyjaira emlékezüNk

110 év króNikája
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A karácsony jellegzetes étele az oblátky, 
a karácsonyi ostya, amelyet hagyomá-
nyosan a falu tanítója vagy papja sütött, 
manapság természetesen kereskedelmi 
forgalomban kapható. Az ostyát mézzel 
és fokhagymával fogyasztják. Sok csa-
ládban az ostya után a bobaľky követ-
kezik, tejjel és mézzel átitatott, kisütött 
kelttészta darabkák mákkal megszórva. 
Ez a finomság a szlovák konyha egyik 
legrégebbi étele. Története azokra az 
időkre nyúlik vissza, amikor kovásztalan 
kenyeret sütöttek, amelyet tejjel kellett 
kissé megpuhítani, ha nem frissen, a sü-
tőből kivéve fogyasztották.
Néhány család még egy további tányért 
tesz fel az asztalra azon szeretteik szá-
mára, akik már nincsenek közöttünk. 
Néhányan az asztalra feltett tányérok 
alá pénzérméket vagy a terítő alá bank-
jegyeket tesznek, hogy a következő év 
sikeres legyen. Más családok felvágnak 
egy almát és a szeleteket szétosztják 
egymás között, hogy a jövőben is együtt 
lehessenek, mint ahogy az alma szeletei 
is összetartoztak.”

Székelyudvarhely
„A fények advent első vasárnapjától víz-
keresztig hirdetik, hogy várjuk a Meg-
váltó, majd az új esztendő eljövetelét. 
Ilyenkor ugyanis ünnepi világítást kap 
a város, hangsúlyosan a Márton Áron 
tér, a patkó formájú városközpont, ahol 
minden évben egy óriás adventi koszorú 
is helyet kap. A fenyőből épített és a li-
turgikus színeket megjelenítő koszorún 
hétről hétre a város polgármestere gyújt-
ja meg a soron következő adventi gyer-
tyát. A harmadik gyertyagyújtás egyben 
Székelyudvarhely egyik leglátogatottabb 
eseményének, a Karácsony Vásárnak a 
nyitányát is jelenti. Ilyenkor a fényfüzé-
rek alatt, faházikókban kínálják termé-
keiket a kézművesek és helyi termelők, 
hogy garantáltan finom falatok kerülje-
nek az ünnepi asztalra, illetve egyedi 
ajándéktárgyak lapulhassanak majd a 

karácsonyfa alatt. A többnyire egyhetes 
vásár délutánjain és estéin kulturális 
műsor – koncert, hangverseny, bábe-
lőadás, pásztorjáték, betlehemes instal-
láció és iskolai szereplés – teszi tartal-
massá a programot. A jótékonysági 
akciókat is minden évben felkarolja a 
rendezvény, mint ahogy annak is évti-
zedes hagyománya van, hogy a városháza 
Mikulása minden bölcsődés és napközis 
gyereknek meglepetést visz, a kórházban 
fekvő gyermekeket pedig személyesen 
is meglátogatja. Az angyalváró foglalko-
zásokkal véget érő rendezvény pedig 
szentestén a fényben úszó Márton Áron 
teret átengedi a szabadtéri éjféli mise 
számára, de a szilveszter éjszakai koncert 
számára is ez a tér szolgál helyszínként. 
A 2020-as esztendőre tervezett esemé-
nyeket a járvány magával sodorta, idén 
minden bizonnyal csak jelzésértékűen, 
adventi koszorúval, karácsonyfával, fé-
nyekkel és térzenével, de közösségi él-
mények nélkül tudunk ünnepelni.”

Aalen
„Az adventi koszorú eredetileg fából 
készült és 24 gyertya állt rajta. Hinrich 

Wichern protestáns teológustól szár-
mazik az első koszorú 1839-ből, amelyet 
pártfogoltjainak készített, hogy vissza 
tudják számolni a napokat karácsonyig. 
A fenyő védelmezőn tárja szét ágait a 
Christkind ajándékai felett. A kará-
csonyfa kezdetben a gazdagok kivált-
sága volt. Mikor a 19. században na-
gyobb számban kezdtek jegenye- és 
lucerdőt telepíteni, ekkor engedhetett 
meg magának egyre több család egy 
kisebb fát. Később ez a Németországból 
származó szokás elterjedt az egész 
világon.
A középkorban Szent Miklós december 
6-án ajándékozta meg a gyerekeket.  
A protestánsok azonban nem vallották 
magukénak a katolikusok szentimá-
datát, így valószínűleg még Luther 
Márton gondoskodott arról, hogy az 
ajándékozást december 24-re halasz-
szák. Innentől kezdve Jézus vagy más 
néven a "Szent Krisztus" (Heilige Christ) 
hozta az ajándékokat. Ebből a névből 
lett végül a „Christkind”, azaz a „Gyer-
mek Krisztus”.
Minden gyermek türelmetlenül várja az 
ajándékozást szentestén. Az ajándékozás 
(Bescherung) szó a középkori német 
nyelvből "beschern" szavából származik, 
aminek a jelentése nagyjából "Istentől 
kapni". A mögöttes jelentés tehát az volt, 
hogy a karácsonyi ajándékok isteni aján-
dékok voltak - Krisztus vagy a Christkind 
ajándékai. Ez a hit néhány gyermeknél 
a mai napig él.
A karácsony és a vízkereszt közötti ti-
zenkét éjjel általában különösen zord 
(németül rau) – esetleg innen eredhet a 
Rauhnächte kifejezés? Nem, a "rau" a kö-
zépkori német nyelvből származik, je-
lentése "szőrös". Ez azokra a szőrmeruhás 
démonokra vonatkozik, akik a közhie-
delem szerint ezen éjszakákon baran-
golnak. A démonokat tömjénnel tartották 
távol.”

Bedzinben az adventi készülődés időszakát 
a gyermekek élvezik a legjobban.

Selmecbányán a karácsonyi vásár egyik legnépszerűbb vendége a Mikulás és a krampuszok.

Székelyudvarhelyen ünnepi világítást kap a város, hangsúlyosan a Márton Áron tér.

Aalenben büszkék arra, hogy a karácsonyfa Németországból terjedt el az egész világon.

Az idén a pandémia miatt nem szervez-
hette meg Tatabánya a hagyományos 
adventi vásárát és ablaknyitogató ren-
dezvényét. A várakozás hangulatát a 
téren a sajátos ünnepi készülődés idő-
szakában díszvilágítás és zene teremti 
meg, illetve felállították a Mózer Ernő 
által készített betlehemes házat és az 
ablaknyitogató szerkezetet is. Utóbbin 
ünnepi műsor nélkül nyílnak meg az ab-
lakok napról napra. A támogatók az idén 
is segítik az Egyesített Szociális Intéz-
mények kríziskamrájának feltöltését tar-
tós élelmiszerekkel.
A téren remélhetőleg nagy örömet okoz 
a gyerekeknek a fénykapu és a rénszarvas 
szán, ami fémszerkezettel, fényből épült 
fel. A város karácsonyfája alsógallai, a 
Ronyecz család ajánlotta fel és egy darus 
emelte ki az udvarból, majd állította fel 
az Árpád tér közepén a 12 méter magas 
fenyőt.
Tatabánya testvértelepülései is készülnek 
az ünnepekre, a városháza nemzetközi 
referense összegyűjtötte a korábbi esz-
tendők adventi hangulatait. A tatabányai 
és testvérvárosi fotókból és a történe-
tekből szabadtéri kiállítás látható de-
cemberben az Árpád téren. Az érdekes-
ségek között több hagyományos 
karácsonyi recept is olvasható a tablókon. 
Íme néhány információ és fotó ízelítőként 
a kiállításból.

Bedzin
„A karácsony különleges helyet foglal el 
a naptárban városi szinten is. Már szep-
temberben elkezdik keresni az önkén-
teseket a „Nemes Csomag” akcióhoz.  
Ez olyan országos szintű projekt, amely 

már 20 éve a szegénységben élő csalá-
dokhoz kapcsolódik. Az önkénteseknek 
az a feladata, hogy kapcsolatba kerüljenek 
rászoruló családokkal, feltérképezzék, 
milyen segítségre van szükségük, és 
felkutassanak olyan támogatókat, akik 
a különleges szükségleteknek megfelelő 
csomagot állítanak össze. A tevékeny-
ségben részt vevő önkéntesek esélyt 
adnak a rászorulóknak arra, hogy éle-
tüket megváltoztassák. Segítenek ott, 
ahol egyébként hiányzik az elszántság 
vagy az emberek közönyösek. Érzékelik 
a valódi problémákat, szegénység sújtotta 
emberekkel találkoznak, akiknek visz-
szaadják a méltóságát. Az önkéntesek 

munkájának köszönhetően a „Nemes 
Csomag” segíthet olyan családoknak, 
akik maguk is elszántak a helyzet meg-
változtatására, a nehézségek és a sze-
génység leküzdésére. Az ilyenkor születő 
történetek sokszor telve vannak a szo-
morúság könnyeivel, de boldogsággal, 
reménnyel és győzelmekkel is. A szegény 
családok visszakapják a reményt, az 
egyedül maradt idősek ismét úgy érez-
hetik, hogy valakinek fontosak, a fogya-
tékkal élők erőt kapnak a folytatáshoz. 
A bedzini városháza munkavállalói is 
csatlakoznak a kezdeményezéshez a rá-
szorulók kiválasztásával és karácsonyi 
kívánságaik teljesítésével.
Karácsony előtt néhány nappal élő bet-
lehemi jászolt csodálhatunk meg a 

várdombon, Bedzin legrégebbi temploma 
mellett. A jászolnál a bibliai szereplők 
mellett élő bárányok, kecskék, alpakák, 
egy póni és egy öszvér tűnnek fel, népes 
nézősereget, különösen kisgyermekes 
családokat vonzva. Egy alkalommal kü-
lönleges vendéggel, egy tevével is talál-
kozhattak a látogatók.
A rendszerint hosszútűs fenyőket vagy 
lucfenyőket karácsonyi gömbökkel, illetve 
gyertyákkal, édességekkel és család által 
sütött gyömbéres süteményekkel díszítik. 
A karácsony az esti vecsernyével kezdő-
dik. Az asztalt fehér terítő borítja, mely 
alá egy köteg szénát helyeznek, és a va-
csoravendégek számánál eggyel több 
terítékkel tálalnak. A karácsonyi asztal 
mellé helyezett eggyel több ülőhely a 
váratlan vendégnek vagy egy megjelenni 
nem tudó, közeli ismerősnek szól. Ezen 
a napon senki nem maradhat egyedül.”

Selmecbánya
„Selmecbányán a karácsonyi vásárt rend-
szerint december első hétvégéjén ren-
dezik a Kammerhofban, abban az épü-
letkomplexumban, amely valamikor a 

kamarai grófok székhelye volt. A látoga-
tókat a környéken előállított kézműves 
termékekkel, karácsonyfákkal és egyéb 
dekorációval várják, és a vendégek meg-
kóstolhatják a hagyományos helyi ételeket 
és italokat. A Mikulás és elmaradhatatlan 
társa, a krampusz körbesétál a piacon és 
cukorkákat osztogat. Este a helyiek előad-
ják a betlehemi történetet.
Minden karácsonyi asztalon ott vannak 
az egészséget szimbolizáló ételek: egy 
üveg méz és néhány gerezd fokhagyma. 
Az asztalon gyakran tálalnak fel mákot 
és borsót tartalmazó ételeket, mindkettő 
a pénzt szimbolizálja. Ha annyi pénzünk 
lenne, ahogy a „peňazí ako maku”, vagyis 
„amennyi mák, annyi pénz”, szólás tartja, 
valóban jó lenne!
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FéNyből épült az adveNti 
haNgulat az árpád téreN

testvértelepülések  és korábbi vásárok fotói  
a szabadtéri kiállításon



Erős szorongás, akut stressz jellemzi 
most az embereket. A bizonytalan hely-
zetben, ha nem tudjuk tervezni a jövőt, ez 
természetes reakció. Erről Rónáné Falus 
Júlia pszichológussal beszélgettünk. A 
szakember szerint a legfontosabb, hogy 
a lelki egészségünket is védjük, ne csak 
a fizikai állapotunkat.

„A második hullámban mindenki lát-
hatja, a közvetlen környezetünkben ér-
zékeljük a veszélyt. Egyre közelebb van 
hozzánk, már nem egy távoli dolog, egy 
fikció, amiről csak a híradásokban hal-
lunk. A lelki folyamatok, amelyek ben-
nünk zajlanak együtt változnak a vírus 
jelenlétével. Így a hangulatunk hullámzó 
lehet. Aggódunk a családunk, a megél-
hetésünk miatt.”

Arra a kérdésre, hogy ez a folyamat 
mennyire természetes, a pszichológus 
egyértelmű választ ad. „Az, hogy nem én 
szabályozom a saját tempómat, a viselke-
dés és egyéb kontrollt mástól kapom, be-
folyásolja az embereket. Nem érti miben 
kompetens, sodródik a szabályokkal és 
a körülményekkel. Természetes, hogy 
szorong.”

A médiának és a médiafogyasztási szo-
kásainknak nagy szerepe van – mondta 
el. „Az információk, amelyek eljutnak 
hozzánk, a hírek és álhírek tömege egy-
szerre áldás és átok ebben a helyzetben. 
Pszichológus szemmel nézve nem az a 
fontos, hogy jól vagy rosszul tájékoz-
tatják az embereket, hanem jó lenne, ha 
sokkal több pozitív információt olvas-
hatnánk, hallhatnánk. A gyógyulásról, 

a kilátásokról. Az álhírek hamis illúziót 
adnak. Sokan szívesen olvassák, mert 
csökkenti a szorongásukat, miközben 
romboló számukra, mert nem a valóságot 
mutatják be.”

Az emberi kapcsolatokra is hatással 
van a pandémiás helyzet, amit fokoznak 
majd az ünnepek. A pszichológus szerint 
sok emberi kapcsolat tönkre megy. „Is-
meretségek alakulnak át, kapcsolatok 
mennek tönkre. Egyébként is megosztott 
a világ sokmindenben, most már a jár-
vány is befolyásolja ezt. Megszaporodott 
a családon belüli erőszak, a bántalmazás 
nem csak fizikai, hanem érzelmi síkon 
is. A felgyülemlett feszültséget sokan 
így vezetik le. Aki nem ismeri a saját in-
dulati állapotát, azokon vezeti le, akiket 
szeret. Karantén helyzetben, a négy fal 
közé zárva rácsodálkoznak egymásra 
az emberek, akik egyébként nem tölte-
nek együtt ennyi időt. Előtérbe kerül-
nek a tudatmódosító szerek. Akik eddig 
megittak esténként 1-2 pohár alkoholt, 
ez most felerősödik bennük. Akik eddig 
drogokkal éltek, talán most nehezeb-
ben jutnak hozzá és felerősödhetnek az 
elvonási tüneteik. A családban is fontos 
egy pozitív keret kialakítása, ami ösz-
szefogja a napi rutint. Ilyen lehet pl. a 
közös reggeli, vagy kutyasétáltatás, amik 
korábban elmaradtak. Este meg jó várni 
a nap lezárását, befejezését, ha mindig 
lesz egy közös társasozás, együtt játszás, 
közös torna. A családi intimitás, jó han-
gulat megtartása nagyon fontos, hogy 
mindenki biztonságban érezze magát.”

Arra, hogy mit tehetünk, mire figyel-
jünk, egyszerű a válasz, de mindennap 
odafigyelést igényel. „A legfontosabb az, 
hogy csak arra szánjunk energiát, figyel-
met, amire hatással lehetünk, amin adott 
esetben tudunk változtatni. Az „én” vé-
delme érdekében a hiteles, meggyőző 
információkat olvassuk el. A hírfüggők, 
hírhabzsolók a közösségi oldalakon, az in-
terneten lógnak egész nap, és ez beszűkíti 
a gondolkodásukat. Ebből nehéz kijönni, 
megbetegíthet. A megoldás, hogy kon-
centráljunk a „most”-ra! Mi a feladatom, 

mi az, ami örömet jelent számomra, ami 
épít és nem lemerít. Találjuk meg a po-
zitív híreket, a humort és védjük meg a 
privát szféránkat! Az idősek érezhetik 
úgy, hogy elszigetelődnek, miközben 
védi őket a családjuk. A mozgás, a séta 
kiváló stresszoldó, szánjunk ár időt! Azt 
tanácsolom nekik, hogy tűzzenek ki egy 
napirendet, mindennapra feladatokat. Kell 
egy napi ritmus, egy teendő-lista azokról 
a dolgokról, amiket szeretnék megtenni. 
Itt már nem csak az idősek, hanem akár 
a karanténban lévő elszigeteltségéről is 
beszélhetünk. Fel kell készülni a nehéz 
helyzetekre, de éppen csak annyira, ami 
nem pánikot kelt, leblokkol, hanem biz-
tonságot ad. Legyen otthon az állandó 
gyógyszereimből, tudjam, hogy kit mi-
lyen telefonszámon érek el, ha baj van, 
kinek a segítségére számíthatok. Tartsuk 
a kapcsolatot a barátainkkal, családunkkal 
telefonon, szólítsuk meg egymást! Gyak-
ran az is elég, ha a figyelmet érzi az, aki 
éppen rejtőzködik a saját problémáival, 
gondolataival. Egyszerűen kapaszkodókat 
nyújtunk és ha valakinek szüksége van 
rá, elérheti a segítséget.” – fogalmazott 
a pszichológus.

-alice

a lelki 
egészségüNket is 
védeNi kell

Rónáné Falus Júlia pszichológus: A lelki 
folyamatok, amelyek bennünk zajlanak 
együtt változnak a vírus jelenlétével.

Csak arra szánjunk 
energiát, figyelmet, 
amire hatással lehetünkA lassan egy éve dühöngő világjárvány 

alaposan felforgatta a mindennapi életün-
ket, generációk óta nem volt ilyen, nincs 
emlékünk hasonlóról sem. A 20. század 
fordulóján azoban nem voltak ritkák a 
nagy járványok és az ezzel járó rendkívüli 
helyzet. Ha ezeknek a régi járványoknak a 
történetét kutatjuk, akkor ismerős, a ma-
ihoz hasonló eseményekkel találkozunk. 
Szűkebb hazánk, Tatabánya történetében 
is vannak járványok. Olyan is, mellyel Ta-
tabánya bekerült az országos sajtóba (és 
a magyar járványtörténetbe) is.

1909. április 14-én a Budapesti Hírlap 
a következő drámai hírrel örvendeztette 
meg olvasóit:

„Tatabányán az ország egyik legnagyobb 
és legvirágzóbb bányatelepén dús aratása 
van a halálnak… ma már alig van a helység-
ben család amelynek halottja vagy betege 
ne volna. Tegnap a félezret haladta meg 
a járványos betegek száma és a lakosság 
körében valóságos pánik uralkodik… Az em-
berek nem mernek kezet fogni egymással, 
félnek leülni a székre, lefeküdni az ágyba, 
vagy hozzányúlni az ajtókilincshez, mert 
attól rettegnek hogy nyomában ők is sze-
rencsétlen embertársaik nyomába jutnak 
akik most élet-halál között feküsznek…”

A hír megjelenésekor már az egész ország 
tudott a tatabányai telepen elszabadult 
tifusz járványról. A tifusz, pontosabban a 
hastífusz (régi nevén hasi hagymáz) bak-
térium által okozott betegség, széklettel 
szennyezett élelmiszerrel, fertőzött víz-
zel terjed. Magas lázzal, influenzaszerű 
tünekkel jár, kimenetele halálos is lehet. 
Rossz higiénés körülmények között terjed, 
a 20. század elején nem volt ritka betegség.  
A tatabányai bányatelep rossz köztisztasá-
gi viszonyai, a csatornázás és a vezetékes 
ivóvíz hiánya, a telepen élők rossz szociális, 
és ebből következő rossz higiénés helyzete 
ideális körülményeket teremtett a járvány 
terjedésének. A járvány március végén je-
lent meg a telepeken, de eltérő okokból sem 
a társulatnak, sem a munkásoknak nem 
volt érdeke, hogy nyilvánosságra kerüljön 
a betegség és határozott intézkedések tör-
ténjenek. A MÁK Rt. a vállalat hírét „óvta” 
volna, a munkások pedig attól tartottak, 
hogy ha betegségük kiderül, akkor kórház-
ba kerülnek, elesnek a keresettől.

A járvány hírét azonban nem lehetett 
a telep határain belül tartani. Levelek és 
személyes tudósítások révén hamar eljutott 
a hír az országos napilapokhoz. Az újsá-
gok pártállásuktól és vérmérsékletüktől 

függő tálalásban, néha túlzó módon tu-
dósítottak. A legelső hírt a Népszava adta 
a járványról, természetesen erősen hag-
súlyozva a járvány szociális oldalát is.  
A MÁK Rt. a bányatelepet a hírek kijutását 
meggátolandó a csendőrséggel lezárat-
ta, a postát pedig ellenőriztette, pontos 
hírekhez ezért nehéz volt jutni, ez pedig 
az idézett cikkhez hasonló tudósításokat 
eredményezett. 1000 fő feletti betegszám-
ról, napi 25-30-50- fős új betegről, magas 
halálozásról, szóltak a hírek.

A túlzások ellenére a MÁK Rt. egész-
ségügyi hálózata valóban nem tudta saját 
erőből leküzdeni a betegséget. A bánya 
főorvosa dr. Szabó Ignácz is megbete-
gedett. Komárom Vármegye hatóságai 
április elején vették kezükbe az ügyek 
intézését. Jelentették a járványt a bel-
ügyminiszternek, aki a helyszínre küldte 
dr. Frank közegészségügyi felügyelőt a 
járvány felszámolására. Először is meg-
próbálták beazonosítani a járvány gócot, 
ezzel párhuzamosan pedig javaslatokat 
tett a szükséges intézkedésekre. Az ivóvíz 
vezetéket és a telep kerekes kútjait tar-
totta a járvány terjesztőinek, ezért ezeket 
lezáratta. A bányatársulatot arra kötelezte, 
hogy forralt vízzel, lajtoskocsikból, illetve 
ingyenes ásványvízzel (korabeli elnevezése 
kristályvíz) biztosítsa a telep vízellátá-
sát. Fertőtleníteni kellett a betegség által 
érintett telepi lakásokat és a vízelvezető 
árkokat is. A nagyszámú beteg fogadására 
a társulat járványbarakkokat építtetett, 
de emellett az iskolát, a kocsmát és egyes 
magánházakat is ideiglenes kórháznak ren-
deztek be. Budapestről 12 orvost és 14 ápoló 
nővért rendeltek Tatabányára.

A járvány leküzdésében gondot okozott 
a lakosság bizalmatlansága, ezért a karha-
talmat is használták. A felderített betegeket 
csendőr kísérte a kórházba és a kórházat is 
őrizték, hogy a betegek és hozzátartozóik 
ne kerülhessenek kapcsolatba egymással, 
terjesztve a járványt. A szigorú intézkedé-
seknek és az orvosi személyzet megnövelé-
sének meg is lett az eredménye. Az áprilisi 
magas, 546 fős megbetegedést követően 
májusban csak 82, júniusban pedig már 
csak 11 tifuszos beteg volt. A járvány sze-
rencsére a nagy rettegés ellenére kevés 
halálos áldozattal járt, az utólagos össze-
sítés szerint tifuszban összesen 54 fő halt 
meg a bányatelepen. A járvány közvetlen 
tanulságait az érdekeltek helyben gyorsan 
levonták. A MÁK Rt. új járványkórházat 
építtetett, korszerűsítette a vízhálózatot, 
és új kutakat fúratott. A környező települé-
sek közül Tata-Tóváros is korszerűsítette 
a járvány után ivóvízhálózatát. Látjuk, a 
történet minden eleme ismerős lehet ma 
is. Vannak-e napjainkra is érvényes tanul-
ságai? Az olvasóra bízom…

Kiss Vendel történész, muzeológus, 
Tatabányai Múzeum

JárványtörténeLem
tifusz tatabányán 1909-ben

járványkórház: A MÁK Rt. új járványkórházat építtetett, korszerűsítette a vízhálózatot,  
és új kutakat fúratott.

járványbarakk: A nagyszámú beteg fogadására a társulat járványbarakkokat építtetett,  
de emellett az iskolát, a kocsmát és egyes magánházakat is ideiglenes kórháznak rendeztek be.
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A díjak adományozá-
sára vár javaslatokat 
az önkormányzat. 

„Molnár János-díj”: olyan személynek 
adományozható, aki Tatabányán ki-
emelkedő óvodai, alap-, közép-, felső-
fokú gyógypedagógiai, valamint 
felnőttoktatási nevelési-oktatási tevé-
kenységet folytat.
„Tatabánya Sportjáért Díj”: a kiemel-
kedő sportteljesítményt nyújtó, az elért 
eredményekre felkészítő, a sportpe-
dagógia és tömegsport területén, 
továbbá a sport szervezésében, sport-
történeti kutatásban kimagasló ered-
ményeket felmutató személy, vagy 

szervezet számára adományozható.
„Zöld Ág Díj”: olyan személynek vagy 
szervezetnek (civil szervezetnek, ala-
pítványnak stb.) adományozható, aki, 
illetve amely a környezetvédelem vagy 
a környezeti nevelés területén a város 
érdekében kiemelkedő tevékenységet 
folytatott az elmúlt évben
A javaslatokat január 1-február 28. 
között írásban, a tatabanya.hu webol-
dalon, a városháza/közérdekű infor-
mációk/díjak menüpontban található 
adatlapot kitöltve kell eljuttatni Szücs-
né Posztovics Ilona polgármesterhez. 
(Tatabánya Megyei Jogú Város Önkor-
mányzata, 2800 Tatabánya, Fő tér 6.) 
Kérjük, az elismerés (Molnár János-, 
Tatabánya Sportjáért vagy Zöld Ág Díj) 
nevét tüntessék fel a borítékon!

A Vértes Agorája Tatabánya és térsége 
meghatározó közösségi-kulturális intéz-
ménye, amelyet egy olyan – többnyire 
láthatatlan – csapat működtet, amely 
nem kisebb elhatározással, hovatovább 
hitvallással kezdte meg munkáját 8 évvel 
ezelőtt, hogy azzal minden egyes város-
lakó életminőségére pozitív hatással le-
gyen. A kezdetektől érezzük: közössége-
ket teremteni, koordinálni, programokat 
szervezni nem munka, hanem hivatás.

Most 2020-ban pedig elmondhatjuk, 
hogy ennek eredményeként létrejött 
egyfajta szimbiózis, amely a legfőbb haj-
tóerőnkké lett. Ez pedig nem más, mint 
a közönségünk, s partnereink nyújtotta 
energiatöbblet. De ennyit a biológiáról és 
a fizikáról, no meg a rébuszokról.

Az Agora életéről és az azt működtető 
csapatról következzék egy kis pletyka. 
Sokszínű társaság vagyunk, közös voná-
sunk a szenvedélyesség (ez olykor heves 
vitákban nyilvánul meg) és a töretlen 
motiváltság: mindig jobbat akarunk. Vall-
juk, hogy egy-egy rendezvény sikere az 
aprólékos, sokrétű háttérmunkán múlik. 
Éppen ezért mindig feladatban gondol-
kodunk, ami nem ér véget a munkaidővel. 
A formális – tervszerű és rendszerezett 
– működésbe rengeteg impulzív pillanat 
(némelyiket a televízióban kisípolnák) és 
motívum vegyül. Ezek részint a változá-
sokból kényszerűen, részint erős belső 
késztetéstől vezérelve önként fakadnak: 

nem ritka, hogy éjszakába nyúlóan cse-
telünk, s az aktualitásokon (mit nézel? 
mit olvasol? megnyitottam egy Savignon 
Blanc-t stb.) túl arról beszélgetünk, hogy 
pl. az Indiános napon a kínzócölöpnek 
hol lenne jobb helye, küldött-e a Buda-
pest Bár egy ütős kis videót a tervezett 
Facebook kampányhoz vagy hogy Miklósa 
Erika hozzájárult, hogy a tetris challan-
ge-hez felhasználjuk az attrappe-ját.

Ehhez erőt és energiát a látogatók, a 
közönség hozzánk való viszonyulásából 
nyerünk. Hálásak vagyunk, hogy figyel-
nek ránk, hogy valódi, élő kapcsolatban 
vannak velünk, s nem utolsó sorban, hogy 
nyitottak és igényesek. Ezt „békeidő-
ben” rendszerint azzal háláljuk meg, hogy 
klassz programokat szervezünk nekik. 
Most azonban elérkezett az idő, hogy 
szavakkal – nyomtatásban – mondjuk 
köszönetet.

KÖSZÖNJÜK!
Azt külön, hogy az idén a korlátozá-

soktól mentes időszakban is – amikor 
az általános óvatosság volt jellemző 
– változatlan intenzitással látogatták 
programjainkat, s nem mulasztották el 
kedves szavakkal kifejezni az örömüket, 
pl. azért, hogy végre megvalósítottuk 
a szabadtéri mozisást (tényleg nagyon 
hangulatos volt) vagy, hogy mennyire 
jó buli volt a The Beatles emlékkoncert 
(mi is imádtuk). Az együttérző han-
gért – amit a bezárással kapcsolatban 

tapasztaltunk – is hálásak vagyunk, s 
nagyon jól esik.

Az Agora kevésbé elegáns – de nagyon 
találó – definíciója: szolgáltató nagyüzem. 
S ebből adódóan az elmúlt 8 évben annyi 
minden megesett velünk, hogy akár rin-
gathattuk volna magunkat abban a hitben, 
hogy „mi már mindent láttunk”, de aztán 
jött 2020 és a világjárvány. Sámuel Bo-
tond, az Agora ügyvezetője gyakran emle-
geti, hogy a mi állandóságunk a változás. 
Salamon Hugó, A Vértes Agorája szakmai 
igazgatója pedig azt, hogy „menedzseljük 
a káoszt”. Mindez idén teljesen új értelmet 
nyert. Az első hullámban például – sok 
minden más mellett – teljes egészében 
törölnünk kellett az egyik legnagyobb 
és legfontosabb programsorozatunkat, a 
Tatabányai Tavaszi Fesztivált. Tengernyi 
munka veszett kárba s generált újakat, 
mert ahogy a rendezvények nem terem-
nek maguktól, úgy az elmaradásuk is sok 
feladatot eredményez.

Most megint ez utóbbiakkal kell fog-
lalkoznunk s cseppet sem esik jól. Mert 
ez nem más, mint az improduktív munka 
minősített példája. Azzal együtt is, hogy 
ez valóban sok munka.

Nem titok: a sorok születésének napja a 
kötelezően elrendelt home office (otthoni 
munkavégzés) előtti utolsó bent töltött 
idő. Reggel valamennyien úgy jöttünk 
be, mintha a saját temetésünkre érkez-
tünk volna. Ez a momentum tökéletes 
illusztrálta: az Agora – és minden, amit 
jelent – számunkra nem csupán munka.

Az új jelszavunk: FŐNIX. Használják 
Önök is bátran, legyen ez is közös, ahogy 
a mindennapjaink is összefonódtak!

 Világi Orsolya
kommunikációs főmunkatárs

A Vértes Agorája

agora pletykarovat, 

Az összes rendezvényt megtervezték, 
előkészítették a Tatabánya Pont munka-
társai az idén. A járvány azonban köz-
beszólt és néhány megemlékezésen, 
koszorúzáson kívül minden elképze-
lés csupán papírra vetve valósult meg.  
„A leginkább lélekölő annak, aki ren-
dezvényt szervez, ha végül nem látja 
a közönség fogadtatását, nem állhat a 
színpad mellett hallgatva azt a koncertet, 
amit akár egy évvel korábban szerződött 
le az előadóval.” Erről Szutter Levente,  
a Tatabánya Pont vezetője beszélt.

-A nagy közönségprogramok közül a 
malacságok még lezajlott, tavasztól pedig 
szinte egyik napról a másikra megválto-
zott minden és le kellett mondanunk a 
rendezvényekről. A vírusnak se híre se 
hamva nem volt még akkor, amikor már 
az idei sörfesztivált és a bányásznapot 
szerveztük. Láthatta, hallhatta volna a 
tatabányai közönség a Halott Pénzt, Maj-
kát, a Follow the Flow együttest, de sze-
rettük volna bepótolni a korábban vihar 
miatt félbeszakadt Edda koncertet is.

-Egyszerre szállt el a lehetőség, vagy 
voltak fokozatok, remények tavasz óta?

-Amikor márciusban munkatársaimmal 
bekapcsolódtunk az idősek ellátásába, 
koordináltunk, szerveztünk, ebédet szál-
lítottunk sokadmagunkkal, még azt gon-
doltuk, hamarosan újra a rendezvényeken 
találkozhatunk a tatabányaiakkal. Aztán 
hamar kiderült, hogy nem lesz majális,  

de bíztunk benne, hogy jön a nyár és sör-
fesztivál, a Szent István Nap, bányásznap 
biztos lesz. Sajnos nem így lett.

-Melyik rendezvénynek volt a legtöbb 
féle forgatókönyve?

-A bányásznapnak és az adventi vásár-
nak. Előbbi több helyszínnel és eggyel, 
romkocsmával és anélkül, vidámparkkal, 
létszámkorlátozással… szóval mindenho-
gyan szerepelt a tervekben. Az adventre 
hasonlóan létezett a, b, c, és még sok verzió 
egyszerre. Maradt az Adventi Hangulat 
az Árpád téren – látvánnyal és zenével, 
jótékonysági akcióval a Kríziskamra fel-
töltésére. Műsor és vásár, forralt bor és 
lángos nélkül. Azért is fájó éppen ez, mert 
találkozási pont volt az ünnepek előtti he-
tekben a városközpont. Egymást rég nem 
látott volt szomszédok, ritkán összefutó 
barátok örültek meg egymást látva.

-Mi az, ami a legjobban hiányzik 
mindebből? A szervezés? A pörgő kre-
atív munka?

-A közönség. A visszajelzések. Az öröm, 
hogy jól érzik magukat az emberek.  
Ez pótolhatatlan. Ahogy visszanézzük a 
rendezvényekről készült videókat, ahogy 
a színpad előtt több ezer, egymás szá-
mára idegen ember ugrál és énekel, vál-
lak összeérnek, nincs rajtuk maszk, nem 
félnek – nem tudjuk lesz e még ilyen. Ezt 
a legnehezebb megélni. Pont az hiány-
zik, ami szerethetővé teszi a munkánkat.

-Ezzel talán nem vagytok egyedül.
-Nem bizony. Minden partnerünk nehéz 

évet zár. A vendéglátósok, a kereskedők, 
a vidámparkot üzemeltetők, a fellépők, 
a színpadot állítók, a technikát kezelők.  
A munkakapcsolatok kicsit átértékelődtek 
a bajban – így is beszélünk egymással akár 
csak telefonon, hogy nincs üzleti viszony. 
Az emberek cserélnek egymással tapasz-
talatot, keresnek megoldásokat, beszélik 
ki a problémáikat. Az előadók esetében a 
koncertek egyben közönségkapcsolatot 
is jelentenek, amit nem pótol az online 
világ. A mai zenekarok dalszövegei, a nyár, 
a strand, a bulik, a szerelmek… mind csak 
elméletben léteznek. Az inspirációra, a 
kreativitásra is rányomja a bélyegét ez a 
helyzet – negatívan.

-Lehet e onnan folytatni, ahol abba-
maradt ez a munka?

-Ott fogjuk, ez nem kérdés, de át kell 
értékelni sokmindent. Sok olyan pillanat 
volt az elmúlt években, ami maradandó 
élményt okozott nekünk, szervezőknek is. 
Egy korábbi Faszén Fesztiválon készítet-
tünk interjút Nagy Feróval, éppen a napok-
ban néztünk vissza és kiderült, mennyire 
aktuális ma is amit akkor mondott a fiatal 
riporternek: „Ha a lehetőség kopogtat, min-
dig legyél felkészült és élj vele.” Talán így 
érdemes készülni a járvány utáni időszak-
ra, ha a rendezvényszervezésről van szó.

-alice

     „hiáNyzik a közöNség,  
a visszajelzések, az öröm,  
hogy jól érzik magukat”

avagy egy „láthatatlan” csapat köszönetet mond

Szutter Levente
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Állatvédelmi szempontból is felülírta 
a szokásokat a járványhelyzet. A tavaszi 
hullámban több házi kedvencet fogadtak 
örökbe és ezek a kutyusok, cicák meg is 
maradtak a családoknál. Egyetlen négy-
lábú került azóta másik gazdihoz, de ilyen 
eset előfordul pandémiás időszakon kívül 
is. Minderről Bányai Krisztina, a Segítő 
Kéz a Kutyákért Egyesület elnöke beszélt 
kérdésünkre.

-Sokat dolgozunk és szerencsések is 
vagyunk a tatabányai ebrendészeti te-
lepen. Szívesen fogadnak örökbe tőlünk 
állatokat, mert látják, hogy nagy gonddal 
választunk nekik gazdit, mindent átbe-
szélünk a családokkal arról, hogy milyen 
körülmények fogadják majd a kedvencet.

-Ünnepek előtt gyakori, hogy élő állatot 
szánnak ajándékba? 

-Évekkel ezelőtt rosszabb volt a hely-
zet. Kutya, macska, tengerimalac, pa-
pagáj, hörcsög egyaránt kedvelt a gyer-
mekek körében, és könnyen meggyőzik 
a szülőket arról, hogy ők majd gondos-
kodnak az állatról. Persze többnyire 
hamar elmúlik a lelkesedés, és a téli 
szünet után az iskolából, munkahely-
ről hazatérve azt látják, hogy például 
a kölyökkutya szétrágott pár dolgot a 
lakásban. Ezekre szoktuk felhívni a fi-
gyelmet, ha valaki hozzánk fordul ta-
nácsért, illetve kikéri a véleményünket.  
Az állattartás nagy felelősség. A kará-
csonyi ünnepi időszak egyébként sem 
alkalmas arra, hogy állatot vigyünk 
haza. A vendégeskedés, illetve a pe-
tárdázások nem kedveznek a beillesz-
kedésnek. Minden új – a környezet és a 
gazdi is. Foglalkozni kell az állatokkal, 
főleg az első időszakban.

-Megértik a szülők ezeket az érveket?
-Általában igen. Nem tisztünk, hogy 

elsőre elutasítsunk bárkit is. Beszélge-
tünk, segítünk a döntésben. A vírushely-
zet egyébként megfontoltabbá, belátóbbá 
is tette az embereket. Felelősebben gon-
dolkodik a többség . Örökérvényű, hogy 
ha egy szülő a kisgyermekének vásárol, 
fogad örökbe állatot, azt végülis magá-
nak viszi haza.

-El lehet rontani az állatot pusztán 
azzal, hogy az első hetekben mindenki 
otthon van, vele foglalkozik, aztán később 
nem érti miért marad magára egész nap?

-Igen, és ez nem az állat hibája, hanem 
a nevelésé. Szorongásában kárt tehet a 
kertben, a lakás berendezésében. Kell 
időt szánni a szocializálására, a beil-
leszkedésére és nem utolsó sorban a 
családnak is új rendet kell kialakítani, 

amiben a háziállatnak is időt, figyelmet 
szentelnek.

-Apropó idő… A kijárási korlátozás este 
8 és reggel 5 óra közötti időszakában a 
kutyasétáltatás is szóba került. Könnyen 
megszokja a kutya az ilyen változásokat?

-A kutya „szokáslény”. Alkalmazkodik. 
Igaz, nem a végletekig, hiszen neki is van-
nak szükségletei. A korlátozáshoz viszont 
a gazdinak kell alkalmazkodnia. Sötét és 
hideg van ebben a korlátozással érintett 
időszakban, így egyébként sem ilyenkor 
indulnak órákig tartó sétára a gazdik. Fé-
nyes nappal, a kijelölt kutyafuttatón, a töb-
biekkel szívesebben mozog a kedvencünk. 
Átmeneti állapotról beszélünk, ami télen 
tartható. Most csak kisebb területen, a 
lakóhely, tartózkodási hely, szálláshely 
500 méteres körzetében van lehetőség 
az esti, hajnali egészségügyi sétára.

-Mire kell még figyelnie egy állattar-
tónak a pandémia idején?

-Ahogy magunkkal, úgy az állatunk-
kal kapcsolatban is fel kell készülni 
arra, hogy sajátos időket élünk. Le-
gyen otthon több eledel a szokásos-
nál, illetve ha gyógyszert kell szednie 
a kedvencünknek, abból is tartsunk 
többet akár, ne kelljen megszakítani 
a kezelést külső körülmények miatt. 
Az állattartónak előre kell gondolkod-
nia. Most arról szólnak a hírek, hogy 

decemberben tetőzik a járvány. Gondol-
juk végig, hogy aktuális e a következő 
hónapokban oltás, nyírás, kozmetika, 
egészségügyi beavatkozás. Az állator-
vosi rendelőkben jó, ha a legsürgősebb 
esetekre kell koncentrálni, és jóelőre 
kaphatunk időpontot az egyéb esetekre. 
Nem feltétlenül ebben a néhány hét-
ben kell megoldani évek óta húzódó 
beavatkozásokat. Legyen egy kisokosa 
a gazdinak arra az esetre, ha ügyeleti 
ellátásra van szüksége a háziállatnak. 

Mikor, hová, milyen telefonszámon, 
címen fordulhat, ha baj van.

-Lesz az idén karácsony a tatabányai 
ebrendészeti telepen?

-Rendezvényünk sajnos nem lesz, de 
adományokat, ajándékokat folyamatosan 
fogadunk a két és négylábú lakóinknak. 
Papagáj-, cica- és kutyaeledelt, szárazat 
és konzervet, jutalomfalatot bárki hoz-
hat előzetesen egyeztetett időpontban 
(70/610-2208) – ezt előre is köszönjük.

Pruzsina Alice

       ha a kisgyermekNek 
vásároluNk, 
FogaduNk örökbe 
állatot, maguNkNak 
visszük haza

Kutya, macska, tengerimalac, papagáj, hörcsög egyaránt kedvelt a gyermekek körében, és könnyen meggyőzik a szülőket arról, hogy ők majd 
gondoskodnak az állatról.

Fenyőgyűjtés:
Településrész Január

Kertváros családi házas övezet, Kertvárosi ltp ., Panoráma lpk., Erőmű ltp., Fácános 11, 25

Gál ltp., Óváros, Cseri ltp., Pólus lpk., Paletta lpk., Unio lpk., Bárdos lpk. Napsugár ltp., Felsőgalla, VI. telep, 
Mésztelep, Barackos 12, 26 

Dózsakert családi házas övezet, Dózsakert ltp., Millenium lpk. Turul lpk., Bánhida családi házas övezet, 
Paradicsomkert, Bánhida ltp., Síkvölgy (a hulladékgyűjtő pontokról történik az elszállítás) 13, 27

Újváros, Szőlőhegy 14, 28

Alsógalla, Panoráma út melletti családi házas övezet, Sárberek családi házas övezet, Sárberek ltp. 15, 29

A Szentgyörgyi család tömblakásban él, 
náluk is téma a háziállat kérdés. Krisz-
tina két gyermek édesanyja: „A hüllők 
szeretete nálunk Ábi hároméves korára 
vezethető vissza, amikor eldöntötte, 
hogy állatorvos szeretne lenni. Azóta 
töretlen a lelkesedése. A tavaszi karan-
ténban jött az ötlet, hogy mindennél 
jobban szeretne egy gekkót. Gondoltuk 
kivárjuk, hátha nyáron, a korlátozások 
feloldásával enyhül a vágy, de pont az 
ellenkezője történt. Az alapismereteink 
bővítésével rájöttünk, hogy a szakállas 
agáma-házi gekkó-gabonasikló tengely 
mentén talán mi is találhatunk magunk-
nak megfelelő kiskedvencet, így el is 

kezdtünk komolyabban foglalkozni a 
témával. Segítségünkre volt egy „jól 
elhelyezett” kisállatkereskedés az óvo-
dából hazafelé menet, egy állatorvos 
nagypapa és egy véletlenül felfedezett 
vadonatúj állatos mese. 
Ahogy egyre többet tudtunk a témáról 
rájöttünk, hogy nagyon összetett és 
felelősségteljes döntés előtt állunk. 
Mérlegeltünk, és úgy döntöttünk, az idén 
a Mikulás nem gekkót, hanem robotka-
méleont és egy kisebb akváriumot „hoz”. 
Diszkréten átbeszéltük Ábival is, aki 
hatéves kora ellenére nagyon éretten 
állt a dologhoz, és izgatottan várja az 
ünnepeket.”
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Településrész

H
ulladék 

típusa

 Január

 Február

 M
árcius

 Április

 M
ájus

 Június

 Július

Augusztus

Szeptem
ber

O
któber

N
ovem

ber

D
ecem

ber

Felsőgalla, Hatostelep, 
Mésztelep

 papír  4  1  1  6  3  7  5  2  6  4  2  6

 műanyag  11  8  8  12  10  14  12  9  13  11  8  13

Bánhida, Fácánkert
 papír  5  2  2  6  4  8  6  3  7  5  2  7

 műanyag  12  9  9  13  11  15  13  10  14  12  9  14

Kertváros, Dózsakert
 papír  6  3  3  7  5  9  7  4  8  6  3  8

 műanyag  13  11  10  14  12  16  14  11  15  13  10  15

Alsógalla, Erőmű, Sárberek
 papír  7  4  4  8  6  10  8  5  9  7  4  9

 műanyag  14  12  11  15  13  17  15  12  16  14  11  16

házhoz megy a lomtalaNítás 
tatabáNya társasházi 
övezetébeN

Az a lakossági ügyfél, aki

- érvényes lakossági hulladékszállítási és ártal-

matlanítási szerződéssel rendelkezik

- nincs tartozása

az általa meghatározott munkanapra lomtalanítást 

kérhet évente egy alkalommal.

A szolgáltatás térítésmentesen vehető igénybe.

A lomokat a lomtalanítás napján reggel 6 óráig a 

hulladéktároló edények mellé kell kihelyezni úgy, 

hogy az tehergépjárművel megközelíthető legyen 

és a közúti forgalmat ne akadályozza.

Lomtalanításba tartozó anyagok: az ingatlanoknál 

keletkező lomhulladék (nagyobb berendezési tárgy), 

ingatlanonként maximum 2 köbméter.

Nem tartozik a lomtalanítás anyagai közé: veszé-

lyes hulladék: festék, gyógyszer stb., elektronikai 

hulladék (pl.: tv, hűtő, mosógép), építési törmelék, 

szénpor, falevél, gally, állati tetem, trágya vala-

mint az olyan méretű, súlyú tárgy, amelyhez darus 

gépkocsi igénybevétele szükséges (pl. gépkocsi 

karosszéria, kazán, stb.) a gumiabroncs.

További információ:  

hazhozmeno@vvhulladekkezelo.hu,  

34/600-700, www.vvhulladekkezelo.hu

A kérelmek kitöltéséhez a szakiro-
dák segítséget nyújtanak, az alábbi 
elérhetőségeken:
városüzemeltetési ügyek: 
(34) 515-753
hatósági ügyek: 
(34) 515-730 
hatosagiiroda@tatabanya.hu, 
elektronikus kapcsolattartás: 
https://epapir.gov.hu   KRID:405049904
birtokvédelem: 
(34) 515-787
kereskedelem, iparigazgatás: 
(34) 515-750
hagyaték: 
(34) 515-749 és (34) 515-789
címnyilvántartás: 
(34) 515-774
termőföld kifüggesztés: 
(34) 515-774

hulladék, állattartás, kút: 
(34) 515-764
ingatlan közvetítői névjegyzék:
(34) 515-741
talált tárgyak: 
(34) 515-749 és (34) 515-789
közigazgatási szankciók: 
(34) 515-741
anyakönyvi ügyek: 
(34) 313-784, (34) 304-852, (34) 511-930, 
(34) 511-931
szociális ügyek: 
települési támogatás, gyermekvédelem, 
köztemetés stb.: 
(34) 515-762, (34) 515-767, (34) 515 -775
 

lakásügyek:
hibabejelentés, műszaki problémák 
(GAMESZ): 
(34) 515-743
lakáspályázat: 
(34) 515-760
bérkertek: 
(34) 515-754
bírósági, végrehajtás: 
(34) 515-782
lakásbérlet: 
(34) 515-760, (34) 515-700/347
jövedelemigazolás, lakbértámogatás: 
(34) 515-760, (34) 515-782, (34) 515-700/347
egyéb lakásügyek: 
(34) 515-761
A veszélyhelyzet időszaka alatt (2020. 
november 4-től) lejáró lakásbérleti szer-
ződések a lejárattól számított hat hónapig 
érvényben maradnak automatikusan.
A 2021. január 31-én lejáró lakástá-
mogatási határozatok érvényességét 
négy hónappal meghosszabbította a 
polgármester.
 

adóügyek: 
(34) 515-700, Fax:(34) 515-704 
adoiroda@tatabanya.hu
Az elektronikusan beküldhető űrlapok 
elérhetők az e-önkormányzat portálon: 
https://ohp-20.asp.lgov.hu/nyitolap, 
illetve elektronikus ügyintézés azokban 

az ügytípusokban, melyekben űrlapot 
nem rendszeresítettek: 
https://epapir.gov.hu
helyi iparűzési adó, adóigazolás: 
(34) 515-708, (34) 515-759
építményadó, gépjárműadó, telekadó: 
(34) 515-709, (34) 515-700/125. mellék
átvezetési kiutalási kérelem: 
(34) 515-711
adóbehajtás: 
(34) 515-772, (34) 515-726
adóellenőrzés: 
(34) 515-788

főépítészi ügyek: 
(34) 515-728 foepitesz@ph.tatabanya.hu
településrendezés: Településszerkezeti 
Terv, Helyi Építési Szabályzat, Szabályo-
zási Terv; szakhatósági állásfoglalások 
(34) 515-727
településképi véleményezés: konzultá-
ció, bejelentés, településképi vélemény 
kérés; hatósági bizonyítvány: 
(34) 515-700/370
projektek, köztéri szobrok, értékvédelem, 
helyi védelem: 
(34) 515-700/370. 

       ügyiNtézés 
előzetes 
bejeleNtkezéssel

házhoz menő szelektív szállítás:

Csak időpontfoglalással fogadja az 
ügyfeleket a polgármesteri hivatal 
ügyfélszolgálata. A tatabányai pol-
gármesteri hivatal ügyfélszolgálatán 
bevezetett intézkedések tapasztalatai 
alapján, valamint a járványügyi hely-
zetre tekintettel módosul az ügyin-
tézés. A cél a járvány terjedésének, 
valamint a személyes kontaktusok 
számának csökkentése rendjében.

Személyes ügyintézésre csak 
előzetes bejelentkezés alapján van 
lehetőség.

Időpontot foglalni az Elektro-
nikus időpontfoglaló rendszeren 
lehet online vagy telefonon lehet 
(34) 515-730

A Polgármesteri Hivatal Fő tér 8. 
sz. alatti bejáratánál megtalálhatók 
a leggyakrabban használt nyomtat-
ványok, illetve azok fogadására gyűj-
tő ládák. Itt személyes kontaktus 
nélkül szerezhetők be a kérelem-
nyomtatványok, illetve nyújthatók 
be a kérelmek.

A kirendeltségeken az ügyfélfo-
gadás a kihirdetett veszélyhelyzet 
idején szünetel. Az ügyfélszolgálati 
helyiségekben csak azok az ügyfelek 
tartózkodhatnak, akiknek az ügye 
intézés alatt áll.

Kérjük, hogy a személyes ügyin-
tézés helyett részesítsék előnyben 
az írásbeli (postai, vagy gyűjtőlá-
dás), az elektronikus, vagy a telefo-
nos ügyintézési formákat, ügyeiket 
személyesen csak abban az esetben 
intézzék, amelyben azt jogszabály 
kötelezővé teszi, vagy az más okból 
elengedhetetlen. Erről a fenti tele-
fonszámokon egyeztethetnek a hi-
vatal munkatársaival.
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zöldhulladékgyűjtés:

Településrész

Ápr.

M
áj.

Jún.

Júl.

Aug.

Szept.

O
kt.

N
ov.

D
ec.

Kertváros: Lapatári utca, Gerecse utca, Május 1. utca, Április utca, 
Alkotmány utca, Molnár F. utca, Blaha L. utca, Jászai M. utca, Építők útja, 
Garibaldi utca, Babits M. utca, Kiskert utca, Budai N. A. utca,  
Németh L. utca, Bakony utca, Almafa utca, Kölcsey F. utca,  
Kazinczy F. utca, Jószerencsét utca, Barack utca, Katona J. utca,  
Zója utca, Déryné utca, Puskin utca, Síkvölgyi üdülőterületen 
hulladékgyűjtő pontokról

6 3 7 5 2 6 4 2 6

Kertváros: Hadsereg utca, Szent Gy. utca, Óvoda köz, Diófa utca,  
Petőfi S. utca, Babér utca, Estike utca, Zsálya utca, Boróka utca, 
Levendula utca, Kamilla utca, Mályva utca, Galagonya utca,  
Cseresznyefa utca, Szőlődomb utca, Szent E. utca, Akácfa utca,  
Balaton utca, Kert utca, Majakovszkij utca, Tárna utca, Szegfű utca, 
Móricz Zs. utca, Gorkij utca

6 4 8 6 3 7 5 2 7

Dózsakert családi házas övezet: Dózsakert utca, Vadász utca, Réti utca, 
Hársfa ligetBánhida: Dózsa Gy. utca, Bajcsy-Zsilinszky utca,  
Madách I. utca, Madách-kertalja utca, Pósa L. utca, Polacsek köz, 
Berecska utca, Klapka Gy. utca, Jókai M. utca, Feszty Á. utca,  
Szelim utca, Völgy utca, Borbély utca, Moravcsik utca, Vértes utca,  
Sánc utca,  Dubnyik utca, Skrován I. utca, Szent V. utca, Új sor

7 5 9 7 4 8 6 3 8

Bánhida: Gellért tér, Kossuth L. utca, Árpád utca, Fürdő utca, Liliom utca, 
Fűzfa utca, Marasztok utca, Paszinka köz, Banyi J. utca, Kossuth- 
kertalja utca, Rudolf utca, Vadrózsa utca, Kökörcsin utca, Gyöngyvirág utca, 
Síkvölgyi utca, Síkvölgyi köz, Farkastó utca, Árpád köz, Tulipán köz,  
Vitány utca, Vitány köz, Javorek P. utca, Ibolya utca, Ibolya köz, Fácános

8 6 10 8 5 9 7 4 9

Bánhida: Vágóhíd utca, Károlyi M. utca, Mészáros utca, Paradicsom utca, 
Báthori utca, Bolgárkert utca, Eszperantó utca, Hajnalka utca,  
Szemere B. utca, Eötvös utca, Teleki L. utca, Dembinszky utca, Szőlőhegy

9 7 11 9 6 10 8 5 10

Alsógalla: Táncsics M. utca, Táncsics-kertalja utca, Tolnai utca,  
Panoráma utca, Lejtő utca, Domboldal utca, Nyárfa utca, Tölgyfa utca, 
Gesztenyefa köz, Szilfa köz, Pipacs köz, Csaba utca, Antall J. utca,  
Bláthy O. utca, Ady E. utca, Lehel utca, Lehel köz, Ganz Á. utca,  
Tompa M. utca, Mikes K. utca, Kandó K. utca, Bem utca, Temesvári utca, 
Mátyás király utca, Tátra utca, Gárdonyi G. utca, Mikszáth K. utca,  
Aradi utca, Arany J. utca, Csokonai M. utca, Vajda utca

12 10 14 12 9 13 11 8 13

Felsőgalla: Baross G. út, Zrínyi utca, Sziget köz, Baross köz, Otthon utca, 
Gábor Á. utca, Tatai út, Vörösmarty utca, Tél utca, Ősz utca, Nyár utca, 
Tavasz utca, Deák F. utca, Régi vásártér sor, Temetősor, Széchenyi I. utca, 
Szent I. út, Szabadság tér, Kolozsvári utca, Kinizsi utca, Kálvária utca

13 11 15 13 10 14 12 9 14

Felsőgalla: Dobó K. utca, Batthyány utca, Bulcsu utca, Bercsényi utca, 
Templom utca, Szabadkai utca, Attila utca, Kőszikla utca, Szikla utca, 
Damjanich utca, Hunyadi J. utca, Lehár F. utca, Fenyő sor,  
Rózsadomb utca, Munkácsy M. utca, Sportpálya utca, Tearózsa utca, 
Bódishegyi utca

14 12 16 14 11 15 13 10 15

Jázmin utca, Vadvirág utca, Sárberki utca, Margaréta utca,  
Tavaszmező utca, Kikelet utca, Petőfalvi utca, Határ út, Orgona sor, 
Verseny utca, Erőmű tér, Környei út, Dankó P. utca, Jegenye utca, 
Szövetkezet utca

15 13 17 15 12 16 14 11 16

VI. telep: Iparos utca, Hentes utca, Csarnok utca, Hegy utca, Rét utca, 
Füzes utca, Deák F. utca,Mésztelep: Gyár utca, Raktár utca, Iskola utca, 
Mérleg utca, Étkezde utca, Mész utca, Kőbányaalja utca, Gál ltp:  
Paletta lakópark, Molnár utca, Liget sor, Barackos, Csákányospuszta

16 14 18 16 13 17 15 12 17


